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FOLLOWING its decades of suc-
cess, Penang Development Cor-
poration (PDC) has unveiled three 

key measures to stay relevant, enhance 
competitiveness and boost the state’s 
overall economic performance.

The three measures include the 
launching of the PDC 2024-2028 Stra-
tegic Plan, Sustainability Initiative and 
GoDIGITAL PDC.

PDC chief executive officer Datuk Aziz 
Bakar said there are four key thrusts 
under the strategic plan, namely Land 
Innovation, Asset Innovation, Business 
Sustainability and Smart Professional, 
collectively referred to as LABS.

He added there are 15 important 
strategies, representing these thrusts, 
that will effectively drive several key 
projects that have been planned, such 
as the land acquisition proposal, Linear 
Waterfront, Medi-City, The Coast, GBS@
Technoplex and logistics and distribu-
tion hubs, among others.

“We are trying to streamline a com-
plete ecosystem. In the pipeline, we 
plan to build a distribution hub to sup-
port the logistics industry near the Pen-
ang International Airport, following the 
federal government’s approval for its 
expansion.

“PDC has vowed to construct four 
workers’ hostels on the mainland, and 
once completed, they can potentially ac-
commodate up to 30,000 workers.

“One of the four projects is currently 
undergoing construction at the Penang 
Science Park (north), slated for comple-
tion in August.

“Two more projects are pending con-
struction approval by the authority, and 
they will be at the Penang Science Park 
(south) and Batu Kawan Industrial Park 3.

“Meanwhile, the last one has been 
awarded to a developer to design and 
build in Bandar Cassia.

“The main objective of these hostels 

is to support the booming economy in 
the state, address social issues, and 
attract more investors,” Aziz said in his 
speech during the launching ceremony 
of the initiatives at the PDC in Bayan 
Baru on March 25. 

It is learnt that PDC has a proposal 
to acquire 3,000 acres of land either in 
the north Seberang Perai district, south 
Seberang Perai district or the central Se-
berang Perai district for industrial devel-
opment purposes.

Aziz stated that PDC is expected to 
spend around RM5 billion in the next 
seven to eight years on all the projects 
planned under its purview.

Meanwhile, Chief Minister Chow Kon 
Yeow, who was present to officiate the 
ceremony, has called for the manage-
ment at PDC to work closely with one an-

other to spearhead growth in the short 
and medium term.

“The private sector is equally com-
petitive in developing industrial parks 
in Penang, and we have to receive and 
embrace the fact that they are also keen 
on attracting investors while creating job 
opportunities and boosting the state’s 
social economy.

“Participation by state and federal 
agencies is vital to assist PDC in its goals 
and objectives to materialise these proj-
ects,” Chow said in his speech.

As for sustainable initiatives, Aziz 
said PDC was proud to be the first state 
agency in Penang to implement the En-
vironmental, Social and Governance 
(ESG) and Sustainable Development 
Goal (SDG) report and framework.

The four main thrusts are: Straighten-

ing the Basis of Governance, Enhancing 
our Economic Sustainability, Protecting 
our Natural Ecosystem and Promoting 
Social Equity and Quality of Life (SEPP).

During the event, Chow was invited to 
sign a smart board as PDC announced 
its GoDIGITAL initiative, featuring the 
use of digital signatures introduced in 
January.

PDC is believed to be the first state 
agency in Penang to introduce this ef-
fort, which is aimed at a seamless and 
convenient workflow for all stakeholders.

Among others present during the 
event were Penang State Secretary Da-
tuk Rosli Isa, state Infrastructure, Trans-
port and Digital Committee chairman 
Zairil Khir Johari and state Housing and 
Environment Committee chairman Da-
tuk Seri Sundarajoo Somu.

Moving forward with 
new strategies 

Chow (forefront, fifth from left) in a freestyle pose during a group photo. With him on the front row are state Financial Officer 
Datuk Zabidah Safar (right), state Trade, Entrepreneurial Development and Rural Development Committee chairman Rashidi 
Zinol (second from right), Zairil (third from left), Aziz (third from right), Sundarajoo (second from left) and Rosli (fourth from 
left). The others include PDC staff members.
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STRIVING to be a one-stop 
sanctuary for special needs 
children, The Passion Hub is 
committed to offering com-
prehensive and evidence-
based services that cater 
to the needs of each child, 
fostering holistic growth and 
well-being.

Its founder Dr Kelvin Lee 
said the centre embraces ho-
listic intervention beyond tra-
ditional boundaries.

“We acknowledge that soci-
ety’s landscape is not always 
conducive to the wellbeing of 
special needs individuals.

“They face unique chal-
lenges, including social stig-
ma, educational barriers and 
sometimes isolation.

“We understand that their 
journey is multi-faceted. It is 
not just about the diagnosis, 
but also about understand-
ing the individual’s strengths, 
challenges, and aspirations. 
It is also about fostering an 
environment where they can 
thrive emotionally, socially, 

and intellectually,” Lee said 
in his speech during the open-
ing of the centre recently.

Being a psychiatrist, Lee 
said his journey in the field of 
mental health has been both 
enlightening and challenging.

“It has taught me the im-
pact that a comprehensive 
and holistic intervention can 
have on the lives of individu-
als with special needs.

“Mental health is not a 
separate entity as it is intri-
cately linked to a person’s 

overall well-being – support-
ing one aspect inevitably sup-
ports the other,” he added.

The Passion Hub directors 
– Yunice Ong and Jacqlynn 
Teong – also shared their sto-
ries, leading to the setting up 
of the centre.

Ong emphasised that the 
centre boasts a dedicated 
team of professionals adept 
at comprehensively under-
standing each child’s needs.

“Through an integration of 
therapy and specialised edu-

cation, our centre fosters an 
environment focused on nur-
turing a child’s holistic devel-
opment, encompassing emo-
tional, social, and various 
other facets,” she said.

Meanwhile, Teong said the 
centre also strived to provide 
a supportive learning and 
working environment for train-
ees and young professionals 
entering the field.

“We believe that service 
providers should be well-
supported to deliver the 

best care for the students,” 
she said.

The guest of honour, Tan 
Lean Kee, who is the wife of 
Chief Minister Chow Kon Ye-
ow, commended The Passion 
Hub for being a place that 
inculcates inclusivity, com-
passion and transformative 
change.

“We must recognise that 
there is much work to be 
done. We need more trained 
professionals, awareness, 
and above all, a community 
that understands the signifi-
cance of inclusivity.

“It is heartening to see 
organisations such as The 
Passion Hub stepping up, but 
our collective support is para-
mount.

“You are not just opening 
a centre, you are opening 
doors to a brighter and more 
inclusive future for Penang,” 
Tan said.

Pioneering holistic care for special needs children

Story by Edmund Lee
Pix by Siew Chia En

PENANG remains stead-
fast in its commitment 
to upgrading its various 

infrastructure projects to at-
tract more investments. 

As a key economic force in 
the country, propelled by its 
accomplishments in the manu-
facturing sector, Chief Minister 
Chow Kon Yeow reiterated the 
state’s commitment to main-
taining this remarkable growth 
during his attendance at the 
PENFEIA 22nd New Committee 
and Advisors Board swearing-in 
ceremony recently.

"We aim to upgrade the in-
frastructure projects, including 
plans to address traffic conges-

tion, expand the Penang Interna-
tional Airport (PIA), implement 
the Light Rail Transit (LRT) proj-
ect, and expedite the Perak-Pen-
ang Water Scheme.

"Besides this, we will work 
closely with various stake-
holders in the state, including 
the Penang Foundry and En-
gineering Industries Associa-
tion (PENFEIA). We will strive 
our best to address the con-
cerns raised by them.

"We hope to provide an ide-
al business ecosystem for the 
stakeholders to ensure Pen-
ang prospers further," said 
Chow in his speech.

Chow extended his deep-
est appreciation to PENFEIA 
for contributing to the state's 
growth, and for being an inte-
gral bridge between the gov-
ernment agencies and manu-
facturers.

He lauded PENFEIA for its role 
as a conduit for information, 
providing crucial assistance to 
government agencies, and spur-
ring the state's growth.

"Penang has always been 
one of the top three states in 
Malaysia in terms of economic 
prowess, growth and invest-
ment attraction. 

"Penang’s approved invest-
ment amount was as high as 
RM71.9 billion last year, equiva-
lent to 22% of Malaysia’s overall 
investment. The manufacturing 
sector stands out as one of the 
leading contributors.

"Besides that, the manufac-
turing industry is the backbone 
of the country's and state's 
economies," he said.  

Chow also thanked the fed-

eral government for assisting 
the state with its infrastruc-
ture projects.

PENFEIA president Datuk 
Richard Teh said he looks for-
ward to the implementation 
of the LRT project, affirming 
the industry’s commitment to 
providing necessary support 

to the state.
Among other guests present 

at the event were assemblymen 
Goh Choon Aik (Bukit Tambun), 
Lee Khai Loon (Machang Bu-
buk) and Lee Boon Heng (Kebun 
Bunga), and Seberang Perai City 
Council (MBSP) councillor Ong 
Jing Cheng.

Tan (fifth from left) with Lee (fourth from left), Ong (third from left), Teong (second from left) and 
other guests at the opening ceremony.

Infrastructure upgrades 
for economic growth

Chow signing a certificate of appreciation while Teh (right) and 
Goh (left) look on.
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THE Penang Future Founda-
tion (PFF) continues to play 
a pivotal role in nurturing 

Malaysia’s brightest minds de-
spite facing funding challenges.

Speaking at the Penang Fu-
ture Foundation 2023 Award 
Presentation, Chief Minister 
Chow Kon Yeow, who is also PFF 
Selection Committee chairman, 
emphasised the programme’s 
decade-long commitment to 
supporting outstanding Malay-
sian students.

“We remain committed to at-
tracting and retaining talents to 
spearhead the state’s growth 
over the next 50 years.

“A total of 700 students 
have received the PFF scholar-
ships between 2015 and 2022, 
enabling them to pursue un-
dergraduate degrees in various 
fields, including Science, Tech-
nology, Engineering, Mathemat-
ics, Accountancy, and Finance.

“The recent 2023 selection 
process saw an additional 43 
students awarded the presti-
gious Penang Scholar award, 
and eight receiving the Mutiara 
Scholar award,” he told a me-
dia conference at his office on 
March 14.

Chow also highlighted the 
programme’s financial sustain-
ability.

“Funding is not an eternal 
fruit-bearing tree. I must ac-
knowledge that the available 
funds for PFF have been steadi-
ly depleting with every round of 
awarded scholarships.

“We call upon key industry 

players to step forward and 
contribute towards securing 
PFF's future, ensuring that PFF 
remains a lifeline for gifted and 
deserving students,” Chow said 
on the importance of collective 
action in maintaining the pro-
gramme’s vitality.

While acknowledging past 
contributions from companies 
such as National Instruments 
(NI) and local developer Hunza 
Group, he urged Penang’s ex-
tensive business community, 
comprising over 350 multina-
tional corporations (MNCs) and 
4,000 small and medium-sized 
enterprises (SMEs), to increase 
their financial support.

“Ultimately, it will be the in-
dustry reaping the rewards of 
the talent development pro-
gramme through this scholar-
ship.

“Without substantial sup-
port from all stakeholders, the 
forthcoming online application 
window for the PFF 2024 Schol-
arship Award, tentatively sched-
uled to open on July 15 this year, 
sadly marks one of our final op-
portunities,” Chow added.

Also present at the award 
presentation ceremony were 
four recipients from the 2023 
cohort – Beh Jia Liang, Daswina 
Shanmuganathan, Peh Jia Xuan 
and Mohamad Izzuddin Mohd 
Hadir.

Beh, an electrical engineer-
ing undergraduate at Universiti 
Teknologi Malaysia (UTM), said 
PFF has alleviated his family’s 
financial burden significantly.

“My mother and I both suffer 
from a chronic illness, requiring 
monthly medical check-ups and 
costly treatments. The scholar-

ships have been a lifeline for 
us, covering my tuition fees and 
providing a much-needed living 
allowance.

“Being awarded this schol-
arship instils in me a profound 
sense of responsibility and a 
renewed motivation to pursue 
excellence,” he said.

Daswina, a mechanical engi-
neering undergraduate at Uni-
versiti Sains Malaysia (USM) in 
Nibong Tebal, said the scholar-
ship has changed her life.

“My father is the sole pro-
vider for our family, and there 
came a time when his income 
could not cover my educational 
expenses.

“I am immensely thankful for 
the PFF scholarship, which has 
enabled me to afford my tuition 
fees and meet my living expens-
es,” Daswina expressed, with 

a commitment to give back to 
Penang once she completes her 
studies.

Mohamad Izzuddin, who is 
pursuing his studies in Bio-
logical Sciences at Universiti 
Putra Malaysia (UPM) in Selan-
gor, expressed his gratitude to 
the state for awarding him the 
scholarship.

“While many prioritise devel-
opment and progress, my pas-
sion lies in the conservation of 
our natural environment and re-
sources. The scholarship helps 
to motivate me to excel in my 
studies.

“I want to contribute back to 
my state, community and na-
ture after I complete my stud-
ies,” he said.

Meanwhile, Peh expressed 
her gratitude to the Penang gov-
ernment and the PFF Selection 

Committee for entrusting her 
with the scholarship.

“The scholarship acts as a 
gateway for me to realise my 
goals and achieve my dreams. 
With the support of this schol-
arship, I can focus more on my 
studies without financial worries 
and distractions.

“I aspire to be a software en-
gineer and I am committed to 
working in Penang, utilising my 
knowledge to develop innovative 
solutions to serve the needs of 
the community in the state,” the 
computer science undergradu-
ate from INTI International Col-
lege Penang said.

PFF Selection Committee 
members – Datuk Seri Nazir Ar-
iff, Datuk Loo Lee Lian and Prof 
Emeritus Datuk Dr Lim Koon 
Ong – were also present at the 
award presentation ceremony.

THE Penang Harmony Corpora-
tion (Harmonico) continues to 
uphold its vision of enhancing 
inclusiveness and unity within 
the community.

State Social Development, 
Welfare, and Non-Islamic Reli-
gious Affairs Committee chair-
man Lim Siew Khim said Har-
monico upholds 3C principles to 
achieve its goals, namely "Cele-
brate Diversity", "Communicate 
to Educate" and "Community 
Empowerment".

“We are not alone in our ini-
tiatives as they are supported 

by many organisations in vari-
ous ways, like becoming our 
co-organisers, sponsors, and 
others,” Lim said during a spe-
cial engagement session held 
at Penang Harmony Centre on 
March 9.

The gathering was held in 
conjunction with the visit of Na-
tional Unity Minister Datuk Aar-
on Ago Dagang to the Penang 
Harmony Centre.

Lim said Harmonico’s efforts 
to promote harmony are in line 
with the ministry’s objective.

“In line with the National Uni-

ty Policy, which aims to cultivate 
a Malaysian society that values 
and embodies unity, Harmonico 
is committed to contributing to 
this goal.

“So, we hope that the minis-
try will share its expertise and 
experiences with us, as we be-
lieve that a peaceful and inclu-
sive Malaysia is our shared re-
sponsibility.

“It is hoped this visit would 
further enhance the ties be-
tween Harmonico and the Min-
istry of Unity,” Lim, who is the 
Sungai Pinang assemblyman, 

said.
Furthermore, Lim acknowl-

edged the contributions of the 
former state executive councillor 
Datuk Seri Chong Eng towards 
strengthening Harmonico’s rela-
tionship with the ministry.

“Datuk Seri Chong Eng’s 
previous courtesy visit to the 
minister has paved the way for 
today’s session.

“As it was announced by the 
ministry, the unity index in the 
year 2022 was 0.629, showing 
a positive increase compared to 
the 2018 figure of 0.567.

“This shows that the efforts 
taken by all parties were not in 
vain and have helped to close 
the gap between the diverse 
ethnic groups,” Lim added.

Meanwhile, Harmonico man-
ager Paul Au said the engage-
ment session was held to fur-
ther understand and learn about 
each other’s administration, 
initiatives, and shared goals to 
create an inclusive and harmo-
nious society.

Au added that the concept of 
Penang Harmony Centre is one 
of its kind.

Towards closer ties between Harmonico, National Unity Ministry

Chow in a group photo with Loo (third from left), Nazir (right), Lim (left) and the students - Peh 
(second from left), Mohamad Izzuddin (fourth from left), Beh (third from right) and Daswina (second 
from right) after the media conference in Komtar.

PFF continues its commitment
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SOMETIMES, the hardest 
part of life is understand-
ing and processing the 

extraordinary elements hidden 
within the everyday stories that 
shape our lives.

However, artist Lim Jee Yuan, 
71, finds inspiration in life’s 
little joys. 

He skilfully captures the es-
sence of culture and everyday 
life through visually appealing 
artworks.

During an interview with Bu-
letin Mutiara on March 7, Lim 
said the most important trait an 
artist must possess is to see 
things that others overlook.

He specialises in watercolour 
paintings and oil creations.

“In this field, it is all about 
your character and what drives 
you to think out of the box, 
producing artwork that speaks 
volumes, even if it is to paint a 
picture of non-iconic landmarks 
which are also beautiful. 

"To me, this aspect of life is 
more important because that’s 
where ordinary people live and 
carry out their daily activities.

“In the world of art, learning 
how to fail is as important as 
learning how to succeed.

“Frankly speaking, it is impos-
sible to achieve great results in 
a one-go attempt at drawing.

“We have to learn to forgive 
ourselves, accept our mistakes, 
and then, make the best out of 
our mistakes,” Lim said.

Born in 1953 in Kuala Lum-
pur, Lim’s journey was triggered 
by the gentle encouragement of 
his father, Lim Chiun Hong, a 
schoolteacher with a penchant 
for Chinese calligraphy and art.

While pursuing architec-
ture at Universiti Sains Malay-
sia, Lim’s education proved 
transformative, exposing him 
to diverse disciplines that 
sparked a lifelong quest for 
the meaning of life.

Later, his artistic odyssey 
swayed towards a greater 
purpose when he decided to 
refine his skills to impart his 
knowledge to his daughter, 
who was set for architecture 
studies in Australia.

While that didn’t turn out as 
he envisioned, Lim was not 
ready to let his talent slip 
away. Instead, he made the 

most of it and upskilled his cre-
ative resurgence.

In 2022, Lim called it a day 
in the private sector, where 
he was involved in graphics 
work and dedicated his time 
to his craft.

As a father of four, Lim 

made sure his children not 
only excelled academically 
but were toppers in extracur-
ricular activities too.

Lim has been involved in 
several notable platforms 
where his artworks were 
brought to the spotlight.

One of these was when he 
unveiled a breathtaking visual 
narrative in his inaugural solo 
exhibition called "George Town 
Urban Oasis" at the Art Gallery 
last year.

Out of the 30 works he exhib-
ited, he sold over 20.

Meanwhile, in the late 
1980s, Lim went on to publish a 
book titled "The Malay House", 
which sold over 10,000 copies, 
showcasing his ability to blend 
his passion for culture with his 
architectural acumen.

When asked about his pre-
ferred style of painting, Lim said 
while he began with waterco-
lour, he has now started pro-
ducing oil creations too.

“As for watercolour, it is 
advisable to minimise mis-
takes since correcting them 
can be tedious and the prob-
ability of starting all over 
again is very high.

“It is slightly different for oil 
painting as adjustments can be 
made by layering over mistakes.

“It is just two different me-
diums that at the end of the 

day, teach us lessons that 
can never go to waste,” he 

added.

Seeing things that others do not

IN another further boost to Pen-
ang's tourism, a direct flight be-
tween Penang and Shanghai is 
scheduled to begin on May 31.

China’s Juneyao Airlines will 
be operating four flights per 
week initially.

State Tourism and Creative 
Economy Committee chairman 
Wong Hon Wai regards the direct 
flight from Shanghai to Penang 
as symbolically significant for 
tapping into the market of north-
ern Chinese cities.

“Penang’s competitive-
ness as a travel destination is 
boosted by better air connectiv-
ity, which significantly increases 
travellers’ interest in exploring 
Penang.

“More employment opportu-
nities and financial benefits are 
anticipated from this endeavour. 
It will also open the door for the 
tourism sector to grow sustain-
ably,” Wong said at a press 
conference after launching the 
event on March 19.

He also advised tourism-re-
lated businesses to get ready 
to welcome tourists with excep-

tional customer service.
Following the direct flights to 

Shanghai, Wong disclosed that 
discussions are underway to 
introduce direct flights between 
Penang and Chennai, India, by 
the end of the year.

He mentioned having previ-
ously visited four cities in India, 
namely New Delhi, Mumbai, 
Chennai and Kochi (Cochin) in 
efforts to establish direct flight 
connections.

Wong also urged the federal 
government to engage in discus-
sions with China regarding the 
implementation of a permanent 

visa exemption between the two 
countries for a greater share of 
the Chinese tourism market.

He noted that Thailand has 
implemented a permanent vi-
sa-free policy with China from 
March.

Steven Andres Goh, general 
manager of Juneyao Airlines 
Penang, outlined the operational 
details of the new direct flight 
between Penang and Shanghai.

“The flight will initially oper-
ate four times a week, with the 
possibility of increasing the fre-
quency to eight times a week in 
the future."

Penang-Shanghai direct flights to take off on May 31

(From left) Ooi, Wong, Wang and Goh holding posters announcing 
the direct flight between Penang and Shanghai.

Lim proudly 
showing his 
artwork. 
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A FOOD outlet is not neces-
sarily always about serving the 
best food but also about going 
the extra mile and giving back 
to society.

One such cafe is the Pure 
Lotus Cafe, a vegetarian outlet 
that not only serves delicious 
and mouthwatering dishes but 
provides a conducive and peace-
ful environment for customers.

It is located on Jalan Utama 
in George Town.

Set up not too long ago dur-
ing the second day of the re-
cent Chinese New Year, the 
cafe is part of the Pure Lotus 

Hospice of Compassion proj-
ect, where 50% of its profits 
are channelled to the hospice 
to support its mission of provid-
ing care and comfort for end-of-
life patients.

The outlet is operated by the 
versatile and talented Tina Loh, 
who is of Peranakan background.

It is learnt that Loh has 
been a strong supporter of the 
mission-driven Venerable Lyan 
Shih, the founder and chairman 
of Pure Lotus Hospice of Com-

passion.
During an exclusive interview 

with Buletin Mutiara on March 
12, Lyan Shih said when the 
existing building became op-
erational in 2019, the current 
cafe initially was used to help 
depressed people and a space 
to display artworks.

“Then, I decided to rent this 
space to Loh as I find her to be 
very responsible, creative and 
also because she believed in 
the hospice’s mission.

“Despite already operating 
her own restaurant, Loh agreed 
to take up this space and trans-
formed it into an incredible, 
conducive environment for cus-
tomers.

“Most importantly, she is 
able to attract many customers 
due to the variety of dishes she 
offers, which guarantees satis-
faction for all,” Lyan Shih said.

What makes this cafe incred-
ibly special is its employment 
of staff members with disabili-
ties and various limitations.

Cafe with a big heart 

Pix by Law Suun Ting 

DESPITE living in a 
world that is evolv-
ing faster than we can 

imagine, the discussion and 
importance of end-of-life care 
should not be neglected but 
prioritised.

Some forty years ago, it was 
often expected that children 
would care for their parents in 
their later years but these days 
not many children are able to do 
the same for their parents.

Of course, times have 
changed and family and work 
commitments have taken a ma-
jor shift compared to how it was 
in the yesteryears.

That is why charitable organ-
isations like the Pure Lotus Hos-
pice of Compassion play a vital 
role in protecting and providing 
a platform for end-of-life patients 
to depart gracefully when the 
time arrives.

Its founder and chairman 
Venerable Lyan Shih, 84, re-
mains steadfast in her mission 
to ensure her patients at the fa-
cility receive the best care and 

comfort before they pass away.
“Our admissions are usually 

patients who are poor or those 
whose immediate family mem-
bers have no time to care for 
them at home.

“Our referrals are mainly from 
the Penang Hospital, and it has 
made it a lot easier as we are 
located just next door.

“I have always been a strong 
advocate for peaceful death, 
and it reflects greatly on my mis-
sion here, which is to ensure 
people depart peacefully when 
it is time for them to go,” Lyan 
Shih told Buletin Mutiara dur-
ing an exclusive interview at the 
Pure Lotus Hospice of Compas-
sion main office at Jalan Utama 
on March 12. 

Lyan Shih, a former nurse 
herself, went on to become a tu-
tor for other nurses.

Later, she discovered her call-
ing and reflected deeply on her 
purpose in life. 

This introspection led her to 
provide care and comfort for 
end-of-life patients.

Having been established 
in 2001 by Lyan Shih and her 

group of friends in a rented 
building in Pulau Tikus, the hos-
pice moved into its current six-
storey building in 2019.

It is learnt that the hospice 
goes through stringent checks 
by the relevant authorities and 
its licence needs to be renewed 
once every two years since it is 
a legally registered body under 
the Health Ministry.

Meanwhile, Dr Loo Chia 
Ming, 34, who is based at the 
hospice, said the facility can ac-

commodate up to 21 patients 
and that there are currently 19 
there.

In a related development, Ly-
an Shih said the hospice has ac-
quired land just next to the cur-
rent building for the construction 
of a new three-storey building to 
house patients with illnesses 
apart from cancer.

“We are currently waiting for 
approval to build from the state 
government,” she said.

Lyan Shih was all praise for 

generous donors who have con-
sistently played a role in making 
sure the hospice operates with-
out fail.

It is learned that the current 
monthly expenditure at the hos-
pice stands at RM120,000, 
which includes food, medical 
supplies, bills, and other impor-
tant expenses.

Also present during the inter-
view were the hospice ambas-
sadors, Datin Joyce Teoh, Alice 
Wong and Cindy Wong.

Providing care, comfort at 
the end of life 

Lyan Shih conducting checks 
at one of the wards.

Loh (left) with her mother Mary Tan.
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பத்து காவான் - மின் அளவீட்டு 
த�ொழில்நுட்்ப நிபுணரொன LEM நிறுவனம், 
பினொங்கில் US$17 மில்லியன் மதிக்கத�க்க 
அதிநவீன த�ொழிற்ொலைலய 
அதி்கொரப்பூரவமொ்கத திறந்துளளது.

அ�ன் அதிநவீன உள்கட்்டலமப்பு, 
சுறறுச்சூழல் ்பொங்்கொன உற்பததி 
த�ொழில்நுட்்பதது்டன் இணக்கம் 
த்கொளகிறது. இது சிம்்பொங் அம்்பொட், 
வ்டககு பினொங்கு அறிவியல் பூங்்கொவில் 
அலமந்துளளது. 

"இந்�ப் புதிய வ்தி மலைசியொவில் 
லமம்்படுத�ப்்பட்்ட LEM நிறுவனததின் 
மு�ல் உற்பததி ஆலையொகும் என அ�ன் 
�லைலமச் த்யல் அதி்கொரி Frank Rehfeld 
கூறினொர. இந்நிறுவனம் அதிநவீன 
வ்தி்களில் த�ொ்டரந்து மு�லீடு த்யவது 
இன்றியலமயொ�து. இ�ன் மூைம், லவ்கமொ்க 
வளரந்து வரும் ்ந்ல�்களின் வரம்பிறகு 
ஏற்ப உைகின் முன்னணி �யொரிப்பு்கலளத 
�யொரிக்க முடியும்.

“எனலவ, பினொங்கில் குலறக்க்டததி 
உற்பததியில் பிரொந்தியததின் 
நிபுணததுவதல� அங்கீ்கரிப்்ப�ொல் LEM 
நிறுவனம் ்கணி்மொன மு�லீட்ல்ட 
வழங்குகிறது. 

ல�லவகல்கற்ப எங்்களின் உற்பததி 
த்பொருட்்கள ஆட்ல்டொலமஷன், 
ஆட்ல்டொலமொட்டிவ், இழுலவ 
மறறும் புதுப்பிக்கத�க்க ஆறறல் 
உட்்ப்ட அலனததுத துலற்களிலும் 
்பயன்்படுத�ப்்படும். எங்்கள �யொரிப்பு்களின் 
ல�லவயும்  அதி்கரிககிறது,” என்று 
Rehfeld LEM நிறுவனததின்  அடிக்கல் 
நொட்டு விழொவின் ல்பொது �னது உலரயில் 

இவ்வொறு த�ரிவித�ொர.
Rehfeld கூறறுப்்படி, புதிய 12,000 ்துர 

மீட்்டர ஆலை அடுத� சிை ஆண்டு்களில் 
500 லவலை வொயப்பு்கலள உருவொககும் 
என்று எதிர்பொரக்கப்்படுகிறது.

இ�றகில்டயில் விழொலவ சிறப்பித� 
மொநிை மு�ைலமச்்ர லம�கு  ்ொவ் 
த்கொன் இலயொவ் பினொங்கிறகு LEM-ஐ 
வரலவற்பதில் மகிழ்ச்சி அல்டகிறொர.

இந்நிறுவனம் பினொங்கில் மு�லீடு 
த்யயத ல�ரந்த�டுத�தில் நொங்்கள 
மகிழ்ச்சியல்டகிலறொம். அல�ொடு, 
நமது மக்களின் நிபுணததுவமும் 
அங்கீ்கரிக்கப்்படுகிறது.

“LEM நிறுவனததின் புதிய வ்தி 
அ�ன் வளரச்சிப் ்பொல�யில் மறதறொரு 
முன்லனறறதல�க குறிககிறது. இது 
பிரொந்தியததில் ்கணி்மொன மு�லீட்ல்டப் 
பிரதி்பலிககிறது,” என்று ்ொவ் கூறினொர.

“லமலும், பினொங்கு மொநிைம் சுறறுச்சூழல் 
்பொங்்கொன த�ொழில்துலற அலமப்புககுப் 
பு்கழ்த்பறறது. த�ொழில்துலற 
நிறுவனங்்களுககுத ல�லவயொன அடுத� 
�லைமுலற த�ொழில்நுட்்பம் மறறும் 
வளமொன வளரச்சிலய ஆ�ரிககும் 
திறன்்களும் த்கொண்டுளளது.

"எனலவ, கிழககு சிலிக்கொன் 
்பளளத�ொககு என்று அலழக்கப்்படும் 
பினொங்கில் மு�லீடு த்யயும் LEM 
நிறுவனம் ்பை நன்லம்கள அல்டயும்,” 
என்று நம்பிகல்க த�ரிவித�ொர.

LEM அனைத்துலக நிறுவைம் பிைாங்கில் 
முதல் ஆனலனைத் திறக்கிறது

பிறை – � முனீஸவரர ஆையம், 
மலைசிய இந்து�ரம மொமன்றம் பினொங்கு 
அருளநிலையம் ஏற்பொட்டில் 8-வது 
முலறயொ்க அடிப்்பல்ட இந்து�ரம ஆசிரியர 
்பயிைரங்்கம் சிறப்்பொ்க நல்டத்பறறது. 
இந்�ப் ்பயிைரங்்கம் � முனீஸவரர ஆைய 
மண்்ட்பததில் இரண்டு நொட்்களுககு 
நல்டத்பறறன.

மலைசிய இந்து�ரம மொமன்றததின் 
ல�சியத �லைவர இரொ�கிருஷணன் 
�லைலமயில் ஆறு இந்து ்மய 
ல்பொ�்கர்கள இந்து ் மயப் ல்பொ�லன்களின் 
அடிப்்பல்டப் ்பயிறசி்கலள வழங்கி 
்பங்ல்கற்பொளர்களுககு வழி்கொட்டினர.

பினொங்கு மொநிைததில் அலமந்துளள 
28 �மிழ்ப்்பளளி்களில் இந்து ்மய 
அடிப்்பல்டயிைொன ்பொ்டப் ல்பொ�லன 
வகுப்பு்கலள ந்டத� லவண்டும் என்ற 
லநொக்கததில் இந்� ்பயிைரங்்கம் 
ஏற்பொடு த்யதிருப்்ப�ொ்கவும், இம்முலற 
ஆசிரியர்கள மட்டுமின்றி த்பொது மக்கள, 
இல்ைத�ரசி்கள, புதிய ஆசிரியர்கள என 
40 ல்பர ்பங்ல்கறற�ொ்கவும் இந்நி்கழ்ச்சியின் 
ஒருங்கிலணப்்பொளரும் ஏற்பொட்டு குழுத 
�லைவருமொன இரொஜமொணிக்கம் 
கூறினொர.

மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் இம�ாவ் (நடுவில்), மமலசி�ாவுக�ான சுவிஸ் தூதர் 
ஆண்ட்ரி�ா கெய்சலின்,  ஆட்சிககுழு உறுப்பினர் ெஷிட் ஜிமனால், புககிட் தம்புன் ்சட்்டமன்்ற 
உறுப்பினர் ம�ா சூன் ஐக, LEM நிறுவன இ�ககுநர்�ள் மற்றும் அதி�ாரி�ள் �லந்து 
க�ாண்்டனர்.

தமிழ்ப்பள்ளிகளில் சமைக் கல்வி ப்பாதி்ப்பது அவசிைம் - சுநதராஜு
2015 ஆண்டு த�ொ்டங்கி இந்� ்மயப் 

ல்பொ�லன ்பயிைரங்்கம் லமறத்கொண்டு 
வருவ�ொ்கவும் ஆசிரியர்களுக்கொன ஊதியமும் 
2016ஆம் ஆண்டு மு�ல் � முனீஸவரர 
ஆைய நிரவொ்கம் வழங்கி வருகிறது. இ�ன் 
த�ொ்டரச்சியொ்க ்க்டந்� ஆண்டு த�ொ்டங்கி 
மிதரொ, � முனீஸவரர ஆையம் இலண 
ஆ�ரவில் ஆசிரியர்களுககு ஊதியம் 
வழங்்கப்்படுவ�ொ்கவும் அவர கூறினொர.

இந்� ஆையம் மக்களுககு ல்லவ 
லமயமொ்கவும் தி்கழ்வ�ொ்க அ�ன் ஆையத 
�லைவர லமஜர ல்்கரன் கூறினொர. 
்பை ்மூ்க ல்லவ்கலள லமறத்கொண்டு 
வருவ�ொ்கவும் குறிப்்பொ்க ்கல்வி, ்மூ்க நைன் 
திட்்டங்்கள வழிந்டததுவ�ொ்கக கூறினொர.

“�மிழ்ப்்பளளி்களில் இந்து ம�ப் 
ல்பொ�லன ல்பொதிககும் அடிப்்பல்டப் 
்பொ்ட புத�்கங்்கலள மலைசிய இந்து�ரம 
மொமன்றம் �யொரிததுளளது. லமலும், 
்பயிறசி த்பறற ஆசிரியர்களின் உ�வியு்டன் 
மொணவர்களுககுப் ல்பொதிப்்ப�ொ்க,” மலைசிய 
இந்து�ரம மொமன்றததின் பினொங்கு 
அருளநிலையத �லைவர ந. �ன்பொைன் 
கூறினொர.

இந்து ம�ப் ல்பொ�லன்கள 1,2,3,4 
மறறும் 5 ஆம் ஆண்டு ்பயிலும் ஆரம்்பப்்பளளி 

மொணவர்களுககுத �மிழ்ப்்பளளி்களில் 
ந்டத�ப்்படுகிறது.

ஆண்டுல�ொறும் � முனீஸவரர ஆைய 
ஏற்பொட்டில் ்மய அடிப்்பல்டயிைொன புதிர 
ல்பொட்டி்களும்  �மிழ்ப்்பளளி்களில்டலய 
ஏறறு ந்டததி வருவ�ொ்கவும் அவர லமலும் 
கூறினொர.

இந்து�ரம மொமன்றம் ல்பொன்ற அரசு ் ொரொ 
இயக்கங்்கலள அங்கீ்கரிக்கவும் இந்தியச் 
்மு�ொயததிறகு லமலும் ்பை ்பயனுளள 
திட்்டங்்கலள லமறத்கொளளவும் ல�சிய 
இந்து�ரம மொமன்ற அருளநிலையததிறகு 
ரிம10,000-ஐ வீ்டலமப்பு மறறும் சுறறுச்சூழல் 

ஆட்சிககுழு உறுப்பினர சுந்�ரொஜு 
எடுதது வழங்கினொர.

நமது ்மூ்கததின் முன்லனறறதல� 
லநொககி அரசு ்ொரொ இயக்கங்்கள த்யல் 
்ப்ட லவண்டும் என ல்கட்டுக த்கொண்்ட 
அவர மலைசிய இந்து�ரம மொமன்றம் 
சிறந்� ல்லவயொறறி வருவ�ொ்கவும், 
மொணவர்கள அடிப்்பல்ட ்மயப் 
ல்பொ�லனலய ஆரம்்பததிலைலய ்கறறுக 
த்கொடுக்க எடுககும் முன்முயறசி்களும் 
்பொரொட்்டககுரிய�ொகும்.  இந்� முயறசி 
வருங்்கொைததிலும் த�ொ்டர லவண்டும் என 
ல்கட்டுக த்கொண்்டொர.

"இந்�ப் புதிய த�ொழிற்ொலைலய 
அலமப்்பது LEM இன் வளரச்சித திட்்டதல� 
பிரதி்பலிககிறது. இந்நிறுவனததின் 
முககிய �யொரிப்பு்கள, �றல்பொல�ய 
மறறும் மின்னழுத� த்ன்்ர்களுக்கொன 
உை்களொவிய ல�லவலயப் பூரததி 
த்யவ�ன் மூைம்  இயக்கப்்படுகிறது.

"லமலும், த�ொழில்துலற, இயக்கம் 
மறறும் ஆறறல் உற்பததி ஆகியவறறின் 

ஆட்சிககுழு உறுப்பினர்  ்டதமதா �  சுந்தொஜு மமலசி� இந்துதர்ம மாமன்்றததிற்கு 
ரிம10,000-ஐ  மானி�மா� வழங்கினார்.
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�ல்வி �ாததிமெயில் �லந்து க�ாண்்ட மாணவர்�ள், கெற்ம்றார் மற்றும் இந்து ்சங்� 
உறுப்பினர்�ள் குழுப்ெ்டம் எடுததுக க�ாண்்டனர்.

2

ஜார்ச்டவுன் - பினொங்கு வொழ் சீககிய 
்மூ்கததினர இங்குளள வொ்டொ குருதவொரொ 
்ொஹிப் ல்கொவிலில் மகிழ்ச்சியொன மறறும் 
வண்ணமயமொன லவ்ொககி தினதல�க 
த்கொண்்டொடினர.

பினொங்கு வொ்டொ குருதவொரொ ்ொஹிப் 
ல்கொவில் 122 ஆண்டு்களுககு முன்னொள 
்கட்்டப்்பட்்ட மலைசியொவின் மி்கப்  
ல்கொவிைொகும்.

இந்தியொவில் சீககிய அல்டயொளம் 
உருவொன நொலளயும் அறுவல்ட 
்கொைதல�யும் குறிககும் வல்கயில் 
லவ்ொககி தினம் த்கொண்்டொ்டப்்படுகிறது.

பினொங்கு வொ்டொ குருதவொரொ ்ொஹிப் 
�லைவர ்ந்ல�ொக சிங் ரஞ்சித சிங் 
கூறுல்கயில், 'குரு கிரந்த ்ொஹிப்' 
எனப்்படும் 1,430 ்பக்கங்்கள த்கொண்்ட 
சீககிய ம� நூலை இல்டவி்டொமல் 
்படிப்்ப�ன் மூைம் இகத்கொண்்டொட்்டம் 
த�ொ்டங்கியது, என்றொர.

இ�றகில்டயில், வொ்டொ குருதவொரொ 
்ொஹிப் ல்கொவிலில் லமறத்கொளளப்்பட்டு 
வரும்  மறுசீரலமப்பு ்பணி்கள 
நிலறவுப்த்பற இரண்டு ஆண்டு்கள 
ஆகும் என்று ்ந்ல�ொக கூறினொர. 
இ�றகு ரிம6 மில்லியன் த்ைவொகும் 
என எதிர்பொரக்கப்்படுகிறது.

"இந்� ல்கொவில் ல�சிய ்பொரம்்பரியத 
�ைமொ்க அங்கீ்கரிப்்ப�ொல், அ�ன் 
்பழங்்கொை த்பருலமலய மீட்த்டடுக்கவும் 
்பரொமரிக்கவும் அலனதது முயறசி்களும் 
ல்கயொளப்்படுகிறது.

ககபுன் பூஙகா - மலைசிய இந்து 
்ங்்கம் பினொங்கு மொநிைப் ல்பரலவ 
ஏற்பொட்டில் இரண்்டொவது முலறயொ்க 
்கல்வி யொததிலர மறறும் �மிழ் சிததிலர 
புத�ொண்டு சிறப்பு பிரொரத�லன நி்கழ்ச்சி 
சிறப்்பொ்க நல்டத்பறறது. இந்� நி்கழ்ச்சி 

இ�னில்டலய, மறுசீரலமப்புப் 
்பணி்களுககு நிதித திரட்்ட உ�வுமொறு 
த்பொதுமக்கலளயும் அவர வலியுறுததினொர.

்ந்ல�ொக கூறுல்கயில் இந்� ல்கொயில் 
மறுசீரலமப்புப் ்பணி்கள நிலறவுப்த்பறற 
பின்னர, இககுருதவொரொ நொட்டின் ஒரு 
சின்னமொ்க மட்டுமல்ைொமல், மொநிைததின் 
பு்கழ்த்பறற சுறறுைொ �ைமொ்கவும் தி்கழும், 

்பங்ல்கறறல�ொடு வருல்கயொளர்களுககு 
உணவுப் ்பரிமொறி மகிழ்ந்�ொர.

“இந்� 122 ஆண்டு்கள ்பழலமயொன 
்பொரம்்பரியக ்கட்டி்டதல� மீட்த்டடுககும் 
த்யல்முலறலய ்கொண இந்� 
ஆசீரவதிக்கப்்பட்்ட நொளில் வொ்டொ 
குருதவொரொ ல்கொவிலில் இருப்்பதில் 
நொன் மகிழ்ச்சியல்டகிலறன். இதுவலர 
நொங்்கள கிட்்டத�ட்்ட ரிம2.7 மில்லியன் 
நிதிலயத திரட்டியுளலளொம், மொநிை 
அரசு கிட்்டத�ட்்ட ரிம1 மில்லியலன 
வழங்கியுளளது.

“இந்�க ்கட்டி்டதல� புதுப்பிக்க 
மறறும் ்பொது்கொக்க ல�லவப்்படும் 
எஞ்சிய ்பணதல� திரட்்ட த�ொ்டரந்� 
நொங்்கள முயறசிப்ல்பொம், என ஜகதீப் 
த்யதியொளர்களி்டம் த�ரிவித�ொர.

"நொங்்கள இ�ன் ்பழலம 
மொறொமல் மறறும் அ�ன் பு்கழ்த்பறற 
்பொரம்்பரியதல�ப் ்பொது்கொக்க 
விரும்புகிலறொம்," என்று அவர லமலும் 
கூறினொர.

"நம்முல்டய குருக்களின் 
ல்பொ�லன்களில் ஒன்று, குறிப்்பொ்க 
வ்தியறறவர்களுககு நன்லம த்யய 
லவண்டும் என்்ப�ொகும்.

"பினொங்கு வொ்டொ குருதவொரொ ்ொஹிப் 
ஆையததில்  ்ந்தித�ல்பொது ஜகதீப், 
்பல்லவறு ்மூ்கங்்கலள ஈடு்படுததுவ�ன் 
மூைம், இந்�க த்கொண்்டொட்்டததின் 
மதிப்பும் ஆரவொரமும் தமருகூறறுகிறது." 
என்று அவர கூறினொர.

சிறப்பு பிரொரத�லனயும் இ்டம்த்பறறது. 
இந்நி்கழ்ச்சியில் 230 மொணவர்கள 
மட்டுமின்றி த்பறலறொர மறறும் இந்து ் ங்்க 
உறுப்பினர்களும் ்கைந்து சிறப்பித�னர. 

“நமது மொணவர்களில்டலய ்கல்வி 
முககியததுவம் குறிதது விழிப்புணரலவ 
லமலைொங்்கச் த்யயவும் ்கல்வி ல்களவியில் 
சிறந்து விளங்்க ஊககுவிக்கவும் 

என்றொர.
வருகின்ற லம,4 அன்று, பினொங்கு 

்கொரன்வொலிஸ ல்கொட்ல்டயில் லவ்ொககி 
திறந்� இல்ை உ்ப்ரிப்பு நல்டத்பறும்.

இகத்கொண்்டொட்்டததின் சிறப்பு 
விருந்தினரொ்க பினொங்கு மொநிை இரண்்டொம் 
மு�ைலமச்்ர ஜகதீப் சிங் டிலயொ ்கைந்து 
த்கொண்டு சிறப்பு பிரொரத�லனயிலும் 

பினொங்கு இந்து அறப்்பணி வொரியம் 
மறறும் பினொங்கு ்பொை �ண்்டொயு�்பொணி 
ஆையம் ஒததுலழப்பு்டன் இனில� 
வழிந்டத�ப்்பட்்டது. 

இந்� ஆண்டு ந்டத�ப்்பட்்ட ்கல்வி 
யொததிலரயு்டன் �மிழ் சிததிலர புத�ொண்டு 

னவசாக்கி ககாண்ாட்ம் சீக்கிைரகளின் 
அன்ைாளமாகத் திகழகிறது

மவ்சாககி க�ாண்்டாட்்டததின் மொது இெண்்டாம் துமண முதலமமச்சர் ஜகதீப் சிங் டிம�ா வா்டா 
குருதவாொ ஆல�ததிற்கு வரும��ளிததவர்�ளுககு உணவுப் ெரிமாறினார்.

கல்வி ைாத்தினர சமைம், கல்வி முன்பைறறத்திறகு 
வழிவகுக்கிறது - தரமன் த்பறலறொர ்கைந்து த்கொளவ�ன் மூைம் 

மொணவர்களின் முன்லனறறததிறகு 
வழிவகுககும், என்றொர. 

எதிர்கொைததில் மலைசிய இந்து ் ங்்கம்,   
பினொங்கு இந்து அறப்்பணி வொரிய 
ஒததுலழப்பு்டன் இலணந்து ்கல்வி மறறும் 
்மயம் ்ொரந்� திட்்டங்்கள த்யல்்படுத� 
இணக்கம் த்கொண்டுளள�ொ்க, �ரமன் 
கூறினொர. 

இந்�க ்கல்வி யொததிலர அன்று 
மொணவர்கள முரு்கப்த்பருமொனுககு 
அபிலஷ்கம் த்யயும் த்பொருட்டு கு்டம் 
ஏந்தி விநொய்கர த்பருமொன் ஆையததில் 
இருந்து ்பொை �ண்்டொயு�்பொணி ஆையதல� 
லநொககி லவல்! லவல்! என முழக்கமிட்டுச் 
த்ன்றனர. 

அன்லறய தினததில் இந்து அறப்்பணி 
வொரிய ஆலணயரும் மலைசிய  இந்து 
்ங்்க த்்பரொங் தஜயொ �லைவருமொன 
சிவ � சிவ திலனஷ வரமன் குருக்கல் 
�லைலமயில் ்மய த்ொறத்பொழிவு, ்கந்� 
்ஷடி ்பொரொயணம், முரு்கப் த்பருமொன மூை 
மந்திரம் மறறும் சிறப்புப் பிரொரத�லனயும் 
இ்டம்த்பறறது. 

லமலும், திரு இரொமன் மறறும் திரு 
தஜ்கதீ்ன் வழி்கொட்்டலில் ்பஜலனயும் 
நல்டத்பறறது. 

இந்நி்கழ்ச்சிககு சிறப்பு விருந்தினரொ்க 
பினொங்கு இந்து அறப்்பணி வொரிய 
ஆலணயரொன ்ண்மு்கநொ�ன் ்கைந்து 
த்கொண்டு சிறப்பித�ொர.

இந்நி்கழ்ச்சி ந்டத�ப்்படுகிறது. 
“அல�ொடு மொணவர்களுககு 

இலற வழி்பொடு 
மறறும் ்மயம் ்பறறிய 
ஆளுலமலய லமம்்படுத�வும் 
துலணபுரிகிறது,” என 
மலைசிய இந்து ்ங்்க 
பினொங்கு மொநிைப் ல்பரலவயின் 
�லைவரொன விலவ்க ரதனொ 
�ரமன் த�ரிவித�ொர. 

இந்நி்கழ்ச்சி சிறப்்பொ்க 
வழிந்டத� துலணபுரிந்� 
பினொங்கு இந்து அறப்்பணி 
வொரியம், பினொங்கு ்பொை 
�ண்்டொயு�்பொணி ஆையம் 
மறறும் ஆ�ரவொளர்களுககு 
நன்றித த�ரிவிக்க 
விரும்புகிலறன்.

ஒரு மொணவனின் ஒழுக்கம், 
்கல்வி, ்மயம் மறறும் இலற 
வழி்பொடு வீட்டிலிருந்ல� 

த�ொ்டங்்கப்்படுகிறது. எனலவ, இந்து 
்ங்்கம் ஏறறு ந்டததும் நி்கழ்ச்சி்களில் 
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பத்து காவான் - த்பொது வீ்டலமப்பு்களில் 
்பரொமரிப்புப் பிரச்்லன்கலள எதிரலநொககும்  
குடியிருப்்பொளர்களுககு உ�வுவதில் 
மொநிை அரசு உறுதியு்டன் உளளது என 
மொநிை வீ்டலமப்பு மறறும் சுறறுச்சூழல் 
ஆட்சிககுழு உறுப்பினர  ்டதல�ொ � 
சுந்�ரொஜூ ல்ொமு குறிப்பிட்்டொர.

பினொங்கு வீட்டுவ்தி வொரியக 
குழுவு்டன் �ொமொன் இ்டொமொன் அடுககுமொடி 
குடியிருப்புககு வருல்கயளித� ல்பொது, 
சுந்�ரொஜு இந்� உறுதிதமொழிலய 
மீண்டும் நிலறலவறறினொர.

 “சிம்்பொங் அம்்பொட்டில் அலமந்துளள 
�ொமொன் இ்டொமொனின் பிலளொக D இன் 
கூலரலய லமம்்படுததும் ்பணிக்கொ்க 
பினொங்கு அதி்க்பட்் 80% ்பரொமரிப்பு நிதி 
(TPM80PP) மூைம் மொநிை அர்ொங்்கம் 
ரிம142,400 ்பங்்களிததுளளது.

“இந்�ப் ்பரொமரிப்புப் ்பணிக்கொன 
மீ�முளள ரிம35,600-ஐ �ொமொன் 
இ்டொமொனின் நிரவொ்க வொரியம் 
நிதியளிககிறது.

“இங்கு லமறத்கொளளப்்பட்்ட  

தாமான்  இ்ாமான் 
அடுக்குமாடி மாநில அரசின் 
TPM80PP நிதியுதவி க்பறறது

தாமான் இ்டாமான் குடியிருப்பில் முடிவம்டந்த ெொமரிப்புப் ெணி�மை ஆட்சிககுழு உறுப்பினர் 
்டதமதா � சுந்தொஜு, வீட்டுவ்சதி வாரி�க குழுவினரு்டன் ொர்மவயிட்்டார்.

்பரொமரிப்புத திட்்டததில் நீரப்பு்கொப்பு 
மறறும் நீர ஓட்்டதல� லமம்்படுததுவ�றகு 
்ொக்கல்ட்கலள நிறுவு�ல் ஆகியலவ 
அ்டங்கும்,” என்று அவர லமலும் கூறினொர.

�ொமொன் இ்டொமொன் அடுககுமொடி 
குடியிருப்பில் வசிப்்பவர்கள அங்குளள  
்ொலை  மறுசீரலமப்புப் ்பணிலய சீரத்யய 
ல்கொரியுளளனர. இது குறிதது அவரது 
குழுவினரொல் ்பரிசீலிக்கப்்படும்  என்றும் 
சுந்�ரொஜூ ்பகிரந்து த்கொண்்டொர.

“்பரொமரிப்புப் ்பணி்களுக்கொன  
விண்ணப்்பங்்களின்  வரில் மி்கவும் 
நீளமொனது, லமலும் அலனதது 
குடியிருப்்பொளர்களும் அவர்களின் 
விண்ணப்்பம் முலற வரும் வலர 
த்பொறுலமலய ்கொககுமொறு 
ல்கட்டுகத்கொளகிலறொம். த்பொறுலமயொ்க 
இருங்்கள, ்பரொமரிப்பு விண்ணப்்பங்்கள 
்பரிசீலிக்கப்்படும் என்று அவர லமலும் 
கூறினொர.

�ொமொன் இ்டொமொன் நிரவொ்க 
வொரியததின் பிரதிநிதியொன ரம்ைொன் 
லரொஸடி, இப்்பரொமரிப்புககு உ�விய மொநிை 

ககபுன் பூஙகா – “அருளமிகு 
்பொை�ண்்டொயு�்பொணி ஆையம், 
பினொங்கில் தி்டக்கழிவு ல்்கரிப்பு லமயம் 
த�ொ்டங்்கப்்பட்்ட மு�ல் ஆையமொ்கத 
தி்கழ்கிறது. இந்� முன்முயறசி திட்்டதல� 
குறுகிய ்கொைததில் த்யல்்படுததிய பினொங்கு 
மொந்கர ்கழ்க (எம்.பி.பி.பி) ்கவுன்சிைர 
விகலனஷன் @ சுலரஷ அவர்கலள 
்பொரொட்டுகிலறன்.

பினொங்கு இந்து அறப்்பணி வொரியம் 
்ொர்பொ்க இததிட்்டதல� இந்து 
ஆையங்்களில் த்யல்்படுததுவ�றகு 
ஆ�ரவு அளிககிலறொம். இ�ன் மூைம், 
சுறறுச்சூழலை மொசில்ைொமல் ்பொது்கொக்க 
முடியும்,” என தி்டக்கழிவு த்பொருட்்கலளத 
�னிலமப்்படுததும் லமய த�ொ்டக்க 
விழொவில் இந்து அறப்்பணி வொரியத 
துலணத �லைவரும் த்னட்்டருமொன 
்டொக்டர லிங்ல்கஸவரன் இ�லனத 
த�ரிவித�ொர.

“பினொங்கு மொநிை அரசின் தூயலம, 
்பசுலம, சு்கொ�ொரம் மறறும் ்பொது்கொப்பு 
த்கொளல்கயின் அடிப்்பல்டயில் 
சுறறுச்சூழல் ்பசுலமலய லமம்்படுததும் 
லநொககில் த்பொது மக்களில்டலய 
விழிப்புணரலவ லமலைொங்்கச் த்யய 
லவண்டும். 

“த்பொது மக்கள மறுசுழறசி 
த்யயககூடிய த்பொருட்்கலளத 
�னிலமப்்படுததி அ�லன தி்டக்கழிவு 
ல்்கரிப்பு லமயததில் வீ் லவண்டும்,” 
என புககிட் த்பண்ட்ல்டரொ நொ்டொளுமன்ற 

பிைாங்கில் தி்க்கழிவு பசகரி்பபு னமைம் கதா்ங்க்ப்பட் முதல் 
ஆலைமாக ்பாலதண்ாயுத்பாணி திகழகிறது

உறுப்பினர தஷரலீனொ அப்துல் ரஷீத 
ல்கட்டுகத்கொண்்டொர.

“பினொங்கு த்கொடிமலை அருளமிகு 
்பொை�ண்்டொயு�்பொணி ஆையததில்  
நல்டத்பறும் சிதரொ த்பளரணமி 
திருநொலளதயொட்டி இது ல்பொன்ற ஒரு 
லமயதல� அலமககும் முயறசிலய 
மு�ன்மு�ைொ்க  ்பொை�ண்்டொயு�்பொணி 
ஆைய வளொ்கததில் ஆையத �லைவர 
நலரஷ குமொர அனுமதிலயொடு அலமதல�ன்.

“இது ல�றறொ ல்பக, பிளொஸடிக 
ல்ப, பிளொஸடிக ்பொட்டில்்கள ல்பொன்ற 
்கழிவு்கலள மறுசுழறசிககு உட்்படுததும் 
ல்்கரிப்பு லமயமொ்க தி்கழ்கிறது. 
ஆையததிறகு வரும் ்பக�ர்கள அங்கு 
லவக்கப்்பட்டிருககும் த�ொட்டி்களில் 
்கழிவுப் த்பொருட்்கலளப் ல்பொ்ட லவண்டும்,” 
என  எம்.பி.பி.பி ்கவுன்சிைர  விகலனஷன் 
@ சுலரஷ ல்கட்டுக த்கொண்்டொர. 

நவீனமய உைகில் ல்கொயில் 
திருவிழொக்கள மறறும் ்பண்டில்க 
்கொைங்்களில் ஆையததிறகு வரும் 
்பக�ர்கள இத�ைதல� ்பரிசுத�மொ்கவும் 
தூயலமயொ்கவும் ்பொது்கொக்க லவண்டிய 
்க்டலம அலனவருககும் உண்டு. 

எனலவ, சுறறுச்சூழலை 
லமம்்படுததும் ஒரு ஆ�ொரமொ்க இந்� 
லமயம் அலமந்திருககும். அருளமிகு 
்பொை�ண்்டொயு�்பொணி ஆையததிறகு 
வரும் ்பக�ர்கள மட்டுமின்றி 
சுறறுப்்பயணி்களுககும் இந்� லமயம் ஒரு 
சிறந்� முன்னு�ொரணமொ்க அலமயும்.

இந்� லமயம் குறிதது சிதரொ த்பௌரணமி 
திருவிழொவுககு வரும் ்பக�ர்களுககு 
ஒலித்பருககி வழியொ்க அடிக்கடி 
அறிவிக்கப்்படும். இது ல்பொன்ற லமயம் 
பின் ்பை இ்டங்்களிலும் அலமக்கப்்படும், 
என்றொர

லமலும், இது ல்பொன்ற லமயம் பினொங்கில் 

உளள அலனதது ஆையங்்களிலும் நிறுவ 
இரண்டு ஊரொட்சி மன்றங்்கள வொயிைொ்க 
முயறசி்கள லமலைொங்்கப்்படும்.

இந்�க கூட்்டததில் புககிட் 
த்பண்ல்டரொ ்ட்்டமன்ற உறுப்பினர 
லீ பூங் எங் உட்்ப்ட ்பை 
பிரமு்கர்கள ்கைந்து த்கொண்்டனர. 
 

பினாங்கு தி்டக�ழிவு ம்ச�ரிப்பு மம�தமத அருள்மிகு ொலதண்்டாயுதொணி ஆல�ததில் அதன் 
ஆல�த தமலவர் நமெஷ் குமார், க்சனட்்டர் ்டாக்டர் லிங்ம�ஸ்வென்,  புககிட் கெண்ம்டொ 
நா்டாளுமன்்ற உறுப்பினர் கெர்லீனா அப்துல் ெஷீத, ்சட்்டமன்்ற உறுப்பினர் லீ பூங் எங் மற்றும்  
எம்.பி.பி.பி �வுன்சிலர்  விகமனென் கதா்டககி மவததனர்.

அரசுககு நன்றித த�ரிவித�ொர.
மொநிை அரசு, அ�ன் ்பல்லவறு 

வீ்டலமப்புப் ்பரொமரிப்பு நிதியம் மூைம், 
2008 மு�ல் இந்� ஆண்டு ஏப்ரல் வலர 
36,470 ்பரொமரிப்புப் ்பணி்களுககு தமொத�ம் 

ரிம367.79 மில்லியன் நிதியளிததுளளது.
TPM80PP திட்்டததின்  கீழ், மொநிை அரசு 

845 ்பரொமரிப்புப் ்பணி்களுக்கொ்க தமொத�ம் 
ரிம78.84 மில்லியன் த்ைவிட்டுளளது 
குறிப்பி்டத�க்க�ொகும்.
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槟州首长曹观友表示，槟州最近
迎来许多中国投资企业前来考察和
查询资料，对槟州的发展带来正面影
响。

因此，他希望我国的企业也能把
握机会，在这一波投资潮中与相关
企业达成更多合作，最大化其中的商
业收获，并为槟州及我国经济做出贡
献。

“近两年来，由于中美贸易战，槟
州的中资企业已增加至超过50家，同
时，许多企业也踊跃查询，显然对投
资槟城充满兴趣。”

他是于日前率领槟州领导团队与
中国驻槟总领事周游斌阁下及其团队
会面，在会上这么表示。

办马中建交50周年系列活动
针对马中建交50周年，槟州政府与

领事馆进行的一系列庆祝活动，首长
也表示欢迎并冀望这些活动可以圆满
成功。

同时，他希望这些贴近社会的活
动，可以给人民留下深刻印象和更加
了解中国，槟州政府也将贯彻马中建
交的政策与默契，确保双边维持良好

关系。

周游斌：为两国友谊打下坚实
基础

会上，中国驻槟城总领事周游斌
阁下也向首长汇报中马建交50周年系
列活动的细节，如《四海同春》访演
活动、《舞动槟城》、中马建交50周
年友好庆祝活动及情牵中马助学成才
活动等。

他说，上述这些活动将与槟州政
府和非政府组织联办，并引入中马两

方的文化与建交座谈会等，以阐述双
方的友好关系，继续为两国友谊长存
打下坚实基础。

他期待中方与槟州政府保持“共同
发展，一起进步”的共愿，一致为维
持两国友好关系做出努力，继续讲好
中马友好的故事。

出席者包括：槟州议长拿督刘子
健、中国驻槟总领事夫人李佳、槟
首长夫人陈莲枝、槟州行政议员黄汉
伟、林秀琴、魏子森、方美铼、中国
驻槟副总领事丁巧、领事李捷、副领
事张丕健、首长政治秘书刘敬亿。

槟迎来多家中资考察掀投资潮 
首长冀我国企业把握机会合作

槟州政府领导团队与中国驻槟总领馆
交流。左起魏子森、丁巧、黄汉伟、
曹观友、周游斌、刘子健、林秀琴、
方美铼、刘敬亿。
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尽管今年1月至3月的槟州网络诈骗
案，比去年同时期大幅下降52.76%，
但涉及被骗款项却更多，时任槟州副
总警长拿督莫哈末乌索夫呼吁民众，
重要的话说三次，那就是：求证、求
证、再求证，才不会让不法分子有机
可乘。

2023年1月至3月的槟州网络诈骗案
是1016宗，涉及被骗款项2540万7544
令吉16仙，2024年1月至3月的则是480
宗，涉及款项3057万5177令吉9仙，
增加了516万7632令吉93仙，涨幅达
20.34%。

莫 哈 末 乌 索 夫 苦 口 婆 心 劝 告
民 众 ， 网 络 世 界 “ 龙 蛇 混 杂 ” ， 你
所 看 到 的 不 一 定 是 真 的 ， 所 以 凡
事 一 定 要 求 证 。 他 更 一 连 说 了 三
句：semak,semak,semak（求证）来提
醒民众。

“就拿最普遍的电话诈骗来说就好
了，如果本身没犯法，执法单位不可
能无缘无故打电话给你，而且还跟你
要钱，这是不合逻辑的。民众遇到此
情况，可通过正式管道求证，不要贸
贸然过账给他人。”

在 担 任 槟 州 副 总 警 长
之前，莫哈末乌索
夫 曾 担 任 警 察 商
业罪案调查局伪
造与有组织投资
罪 案 调 查 组 主
任 ， 对 付 网 络
诈 骗 有 丰 富 经
验。

他接受《珍珠快讯》访问时说，在
各类型网络骗案中，以投资骗局涉及
的款项占最高，即2056万1486令吉61
仙。投资骗局包括金钱游戏（money 
game）及各类发动集资的生意。

他说，槟城盛行金钱游戏与各类集
资投资，警方瓦解一个集团后，另一
个集团又冒起来。“这类骗案与提供
工作骗案一样，不法集团瞄准一些人
要赚快钱的心态，乘虚而入，引君入
瓮。”

爱情包裹诈骗案增幅最高
此 外 ， 爱 情 包 裹 诈 骗 案 例

增幅最高，2023年1月至3月
22宗，2024年1月至3月则是
73宗，增加了51宗，涨幅达
231.82%。涉及款项94万6169
令吉70仙。

莫哈末乌索夫指出，受骗
者一般是内心感到寂寞，不
法分子借用假户口网聊，以
甜言蜜语“攻陷”受害者的心
房，然后再以送给受害者含
有贵重礼物的包裹为由向
受害者索钱财。虽然爱情
包裹骗局伎俩一再重复，
媒体也不断报导，但依然陆
续有人中招。

近年盛行网购，年轻人
多数上网购物，警方接获

的投报中，以21岁至30岁之
间的青年占最多，2023年1月

至3月共有125宗，31岁至40岁
者109宗，其他年龄则少过100
宗。

他也说，警方在2023年1月至

3月接到3331宗网络骗案投报（1097宗
开档调查），2024年同时期接到3123
宗投报（603宗开档调查）。

他强调，槟州警方将继续致力采取
主动，打击州内的诈骗行为，并宣导
民众防范，所进行的举措，包括与民
众见面交流、组织宣传活动、设立宣
传看板等，同时通过社交媒体、电台
电视台等，向民众灌输反诈骗意识。

在槟留下美好回忆
另一方面，拿督莫哈末乌索夫于4月

15日调任武吉阿曼刑事调查局刑事调
查副主任。

1988年加入马来西亚皇家警察服役

的莫哈末乌索夫，在调查和行动领域
工作了17年，经验丰富，相信其调任
将为大马警方带来更多贡献。

他在2023年8月调任槟州副总警长
前，曾担任警察商业罪案调查局伪造
与有组织投资罪案调查组主任。

他表示，在槟城工作让他感到充实
又开心，尤其是获得州政府和其他相
关机构的良好合作。

“我衷心感谢槟州元首敦阿末弗兹、
槟州首席部长曹观友、州行政议员及
各民间组织，给予我及警方的配合，
大家成功建立了良好的关系。”

“还有，这里的人也很热情，我会记
得大家的好。”

投资骗局首3个月卷走2000万令吉 
时任副总警长促槟民再三求证勿上当

莫哈末乌索夫展示槟州网
络诈骗案数据。

莫哈末乌索夫坦言很高兴有机
会在槟州服务。

一些贪图赚快钱的民众，随时陷入投
资骗局，最后血本无归。
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配合2024年地球日，全槟成功在4月22日
这一天内，超越种植100万棵树苗目标，被
列入马来西亚纪录大全，缔造历史！

有关槟州种植百万棵树计划是由槟州元
首慈善基金会与槟州房屋及环境委员会携手
举办，获得各造踊跃参与，在州内各地同步
种下多达127万958棵树苗。

根据槟州元首慈善基金会提供的数据，
威北区的树苗种植数量最多，共有43万863

棵；西南区有33万2660棵、；威南区共有20
万4921棵、威中区18万813棵，以及东北县
12万1701棵。

值得一提的是，该活动也让26万9366名社
区居民、政府部门及企业机构的志愿者参与
响应，让这活动更显意义。

让我们为大自然环境及生态多样性做出
努力，造福下一代，一起实现槟城2030愿
景！

全槟地球日种逾

127万棵树苗
列大马纪录大全缔史

参与植树的槟州首长曹观友呼吁民众，为大自然环境及生态多样性做
出努力，造福下一代。

槟州元首敦阿末弗兹（左2）号召各造参与槟州种植百万棵树计
划。槟岛市长拿督拉

詹德兰（右4）、
槟州行政议员林
秀琴（右5）也加
入植树行列！

大家手把手，种下
绿苗，为大自然环
境献出一份力。

州内各地同步种下多达127万958棵树苗。



要闻4 2024年5月16日—31日

来自美国的半导体领域关键子系统
主要供应商–超科林半导体（UCT）对
槟州进行再投资，续2020年进驻峇都加
湾工业园设厂后，其耗资2亿5000万令
吉扩充的第二期新厂房，已竣工并正式
投入运作。

槟州首长曹观友是于日前，在马来
西亚工业发展局总执行长董事默哈末卡
达菲及该公司总执行长金.苏尔哈默、
投资槟城机构首席执行员拿督吕丽莲等
人的陪同下，为新厂房主持启用礼。

首长指出，槟州是马来西亚主要经
济火车头，去年在制造业投资更达致
634亿令吉，带入149个制造业相关项
目，并预计创造1万7623个工作机会。

“至于出口方面，槟州也站在马来西
亚出口总额的前列，在2022年槟州的出
口总额达致4630亿令吉；而在2023年虽
然全球半导体市场放缓，但槟州仍录得
435亿令吉出口额。”

他强调，槟州将继续站稳永续发展
州内经济的立场，并将放眼吸引更多深
耕前沿科技的企业，以此定位槟州做为
先进制造业枢纽的地位。

“在2030年新工业大蓝图（NIMP2030
）中，槟州以其利商环境及完善的工业
生态系统，为大马吸引更多高价值的策
略性投资，我们也欢迎贸工部制定策

略，以增加槟州的竞争力。”
会上，首长也对该公司总执行长形

容槟州为“东南亚宏大的半导体工业生
态枢纽”的赞誉表示感激，并指这是对
槟州最大的信任。

首长：半导体工业生态枢纽有利
招商

他笑言，往后槟州在招商时，可以
以此为依据来为槟州招徕更多有潜力的
投资者，以把槟州的工业生态优势最大
化，并成为槟州的卖点之一。

金.苏尔哈默表示，在进驻槟州之
前，其实考察过数个国家做为该公司在
东南亚设厂的据点之一，而槟州成为他
们最终的选择。

他说，这是因为州内完善的工业生
态系统及来自官方的支持，让该公司做
出有关决定，来到槟州设厂，以满足更
多客户及市场需求。

“我们自2020年来到槟州峇都加湾，
如今的第二期厂房正式启用，新厂房将
为本公司增加25万平方尺的空间，我们
也已经购买了9依格土地，做为未来发
展之用。”

有关新厂房预计将为该公司每年增
加至少6亿令吉收入，并为槟州带来更
多工作机会及协助推动区内经济发展。

被誉为东南亚最大型的“马来西
亚国际微缩模型展及竞赛 ”即将于
今年6月8日至9日在槟城温宝利酒
店，10楼的宴会厅举办，并免费
开放予公众参观。

这项活动，是由世界爱好模型
组织（World Hobby Miniatures） 
主办，槟州旅游及创意经济行政
议员办公室支持。

槟州旅游与创意经济委员会主
席黄汉伟召开记者会说，这项活
动旨在彰显微缩模型爱好者社区
内的创造力、工艺和友谊，同时
展示微缩模型产业在文化创意领
域的重要性和潜力，进一步推动
槟城地区创意经济的繁荣发展。

他 说 ， 马 来 西 亚 国 际 微 缩 模
型展及竞赛一直以来都是东南亚
最大的年度微缩模型展，享负盛
名。

“而今年将迎来该活动的第六
届，相信将再次不负众望，成为
微缩模型爱好者与民众们难忘的
经历。”

他也表示，马来西亚国际微缩
模型展及竞赛将吸引来自国外约
64多家微缩模型制造商参展，分
别来自西班牙、香港、日本、台
湾、中国、德国、泰国、越南、
乌 克 兰 、 韩 国 、 菲 律 宾 、 新 加
坡，土耳其，英国，美国，意大

利，捷克以及爱尔兰。
“算上本地微缩模型制造商，参

展商总数约为70家，他们将展示
丰富多彩的产品，并推出新品，
确保每位前来参加的爱好者与观
众都能尽情领略，满载而归。”

黄汉伟也强调，2024年6月8日
和9日举行的马来西亚国际微缩模
型展及竞赛将对公众免费开放，
诚挚地邀请大家前来参加。

“透过此活动，我也希望来自世
界各地的游客，将槟城的美与槟
城的好口耳相传，让槟城的魅力
在国外的土地上一传十十传百，
使槟城的魅力在国外广为人知，
游客决定前来槟城游玩的契机。“

料参观人数破去年纪录
世界爱好模型组织创办人兼筹

委会主席朱焕民说，活动在去年
吸引了2万5000名观众，相信今年
将会更多人参与。

“除了展览，活动上也会有电影
角色扮演在现场展示，同时也获
得大马军方参与，并将展示各种
军事服和枪械等等。”

他说，这项活动可说是在全球
排行第5的大型微缩模型展览，
即在日本和匈牙利之后，选择在
槟城举办是因为相较于前者，前
来槟城的费用更为可负担，还有
槟城山光水色、平价的美食佳肴
以及丰富的人文历史也是特色之

超科林半导体对槟有信心 
斥2亿5000万令吉扩充厂房

美国超科林半导体（UCT）新厂房已投入运作，并邀来槟首长曹观友主持开
幕。

槟6月办国际微缩模型展及竞赛
国内外70商家参与其盛

马来西亚国际微缩模型展及竞赛，将在6月8日至
9日举行。

黄汉伟（左4）欢迎大家踊跃参与国际微缩模型展及竞赛，右4为
朱焕民。

一。
他透露，粗了微缩模型展览之外，活动也会进

行模型竞赛，并开发给本地民众参与，获奖者可
获得飞往台湾的机票，以代表我国赴台参加总决
赛。
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多 年 来 不 遗 余 力 推 动 环
保 及 回 收 倡 议 的 槟 岛 市 政
厅，今次重点关注电子废料
处理，在阿依淡玫瑰园邻里
公园设下首个电子废料回收
站。

阿 依 淡 区 州 议 员 黄 顺 祥
表示，电子废料现已成为世
界各地所存在的一个问题，
由于人类依赖电子设备来进
行日常工作，与其他废物量
相比，它是增长量最快的废
物。

“电子垃圾如果不受控制或
管理不善，可能会危害人类
健康和环境，这是因为电子
废料含有有毒物质和非常危
险的重金属，如铅、汞、阻
燃剂等，这些物质在燃烧时
会释放出来。”

他是在出席主持“电子废料
回收站”开幕仪式时，如是指
出。

他说，在设有这电子废料
回收站后，除了有利于经济
之外，电子废料还将得到安
全有效的处理。

“希望这项努力能够实现既
定目标，并鼓励其他利益相
关者组织活动，例如电子废

料回收活动，提升更有效的
电子废料管理。”

推广减少垃圾桶举措提
升公民意识

他也提及，阿依淡区过去
也积极与槟岛市政厅配合，
推动多项环保及再循环等活
动与举措，其中玫瑰园邻里
公园就是一项成功的例子。

他 说 ， 玫 瑰 园 邻 里 公 园
提升后，除了惠及周边居民
有个更高素质的生活环境之
余，也是首个没有设有垃圾
桶的公园，以提高居民环保
意识。

他 指 出 ， 在 初 期 确 实 面
对很大的挑战，很多居民都
向他反映需要垃圾桶，惟在
努力推广减少垃圾桶的举措
下，如今该公园已没有垃圾
处处的现象。

市长提醒7月执行垃圾源
头分类

槟岛市长拿督拉詹德兰指
出，槟州政府宣布从今年7月
1日起，将强制执行垃圾源头
分类。因此，现有的各种举
措正在积极实施，其中之一

就是重点关注电子废料的回
收。

“过去，我们更多地专注于
物品的回收，例如纸张、铝
罐、塑料瓶和铁，因为这些
物品在市场上具有价值，因
为它们可以转售给旧物品回
收商。”

“ 但 其 实 电 子 废 料 也 有 价
值，因为它也可以再回收利
用。”

他 说 ， 根 据 研 究 数 据 显
示，马来西亚每年都会有2450
万个或37万吨被丢弃的电子
废料，这是一个相当大的数

目。
他表示，大家需要开始回

收电子废料，因为大家现在
已生活在科技世界，举凡手
机、电脑、冰箱、电视等的
电子产品使用已非常广泛。

他 说 ， 创 建 这 个 电 子 废
料回收站的主要目的，是为
了让人们更容易处理电子垃
圾。废物需要谨慎及定期地
处理，以免污染大自然。

”我希望通过这个举措，可
以减少未经处理而丢弃的电
子垃圾。“

他指出，除了阿依淡玫瑰

园公园为首站之外，市政厅
也将在一些合适的地方，建
立更多的电子废料回收站。

罗海扎：教育社区正确
处理方式

负责发起这项倡议的槟岛
市议员罗海扎表示，回收拥
有多种类别，其中之一就是
电子产品，而他本身则常在
垃圾桶、路边，甚至是浮罗
布隆垃圾土埋场看到许多损
坏的电子产品。

“因此，我萌生了创建这个
电子废料回收站的想法，因
为我看到公共场所，尤其是
乡村委员会（MPKK）并没
有这方面的回收站。”

他 指 出 ， 创 建 这 个 电 子
废料回收站的目的是，可以
减少电子废料随意丢弃，进
而影响环境的卫生与造成污
染。

”透过这回收站，能够培育
和教育社区有关电子废料处
理方法。“

出席者包括：槟岛市政厅
秘书蒋志鸿、槟岛市议员陈
淑湘、郭玉琪、洪明泉、林
伟伦等人。

槟 州 社 会 发 展 委 员 会 主 席
林秀琴行政议员表示，欢迎私
人机构或组织单位与槟州政府
以任何形式的合作模式，携手
合作推动《安全家庭政策》议
程。

林 秀 琴 与 本 地 年 轻 导 演 龚
恺育合作的第2部反家暴微电
影《淹默》，成功荣获康城国
际影展的“最有影响力微电影”
， 她 对 此 表 示 光 荣 。 这 也 是
双方合作的第2部反家暴微电
影，第一部则是前年上映的《
挽留》。

这 部 以 发 生 在 双 溪 槟 榔 ，
真人真事改编的《淹默》是于
去年9月17日，在也是双溪槟
榔州议员的林秀琴主持首映推
介。《淹默》片长30分钟，电
影从取材、演员到制作班底，
全员均是大马人，而且在槟城
取景拍摄。

参 与 演 员 包 括 黎 艳 琼 、 涂
迎薇、蔡子和网红Dennis Lim 
Ming（林铭），菩提馨园老
人院院长陈瑞万及林秀琴的助
理葉宝蕊。龚恺育与“海空影

视制作”团队班底，计划出席
将今年6月，在法国举办的颁
奖典礼。

她 表 示 ， 《 淹 默 》 获 奖 不
仅向国际展示槟城电影工作者
的才华，更推进槟城人在人文
发展的进阶。随着这项殊荣而
来，林秀琴表示，槟州政府会
继续与民间机构或组织单位，
积极推动提升反家暴议程。

因 此 ， 她 欢 迎 任 何 单 位 与
她 接 洽 ， 通 过 各 种 创 意 的 形
式，宣导槟州政府倡议的“安
全家庭政策”，以降低家暴案
件 。 她 提 及 ， 槟 州 政 府 的 施
政 表 现 ， 不 局 限 在 建 设 发 展
的 硬 体 设 施 上 ， 反 之 人 文 发
展亦是重要的一环。

“槟州政府早在2018年推介
《槟城2030愿景》时，已将‘

重家庭’列为4大主题之一；我
们 也 相 信 ， 只 有 安 全 的 居 家
环 境 ， 才 是 打 造 安 稳 及 和 谐
社会的基础。”

她 希 望 更 多 私 人 机 构 、

民 间 组 织 与 槟 州 政 府 携 手 合
作 ， 共 同 为 努 力 营 造 积 极 推
动 《 安 全 家 庭 政 策 》 的 活
动 ， 为 温 馨 的 爱 心 社 会 播 下
善种子。

反家暴微电影康城影展获奖 

林秀琴欢迎各造齐推
《安全家庭政策》议程

家暴微电影《淹
默》，成功荣获
康 城 国 际 影 展
的“最有影响力
微电影”。

林秀琴（右3）欢迎各造携手合作推动《安全家庭政策》议程。

黄顺祥：避免危害健康与环境 
玫瑰园邻里公园设电子废料回收站 

槟岛市政厅在阿依淡玫瑰园公园，设下电子废料回收首站。
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迈 入 数 码 化 时 代 ， 槟 州 首
长 曹 观 友 指 出 ， 除 了 专 业 知
识 和 技 能 外 ， 还 需 要 重 视 教
育 系 统 中 技 术 与 人 文 发 展 的
融 合 ， 以 开 拓 年 轻 一 代 的 思
维 ， 培 养 健 康 的 个 性 ， 提 高
教 育 质 量 ， 并 协 调 技 术 与 人
文发展之间的关系。

他是于日前出席2024年华
中教育研讨会暨第31届马来
西 亚 华 中 校 长 理 事 会 会 员 大
会开幕仪式时，如是表示。

他 说 ， 正 如 今 年 研 讨 会 主
题“智创科技新知，思启人文
素养”，教师除了教书育人，
也 需 理 解 和 关 注 科 技 与 人 文
价值之间密切的关系。

他解释，21世纪是知识、
科 学 技 术 和 竞 争 的 时 代 ， 面
对 当 前 华 文 教 育 所 面 临 的 挑
战 ， 教 育 工 作 者 需 要 以 开 放
和包容的态度应对。

“在接受世界发生的巨大变
化 之 余 ， 大 家 也 需 从 实 践 经
验 中 学 习 ， 以 支 持 智 能 技 术
创 新 时 代 ， 但 也 不 要 忘 记 在
学生中强调人文发展。”

他 坦 言 ， 目 前 全 马 缺 乏 教
师 ， 所 以 无 形 中 各 位 校 长 、
副 校 长 和 行 政 人 员 的 工 作 量
增加了，压力也增加了。

“我相信，这次会议是校长
们交换心得及交流的好机会，
也能帮助行政人员减轻压力。
希望接下来的几天活动，大家
能好好把握，认真的体验及深
入了解槟州的风土民情。”

林汶珊：培养学生对社
会责任感

马 来 西 亚 国 民 型 华 文 中 学
校长理事会主席林汶珊说，在
当今多元社会，学校的使命不

仅是培养学生的学术能力，更
在于塑造他们的人文情怀，培
养他们对社会的责任感和国家
的认同感。

她 认 为 ， 国 民 型 华 文 中 学
不仅是一座学府，更是华人社
区的心之所系，因此必须不断
为本地华社献出关怀之心，关
注学生的全面成长，促进校际
之间的交流与合作，共同构建
一个充满活力和创造力的教育
殿堂。

“众所周知，马来西亚的华
文教育不仅在中港台地区之外
享有盛誉，更是夺目耀眼的光
辉之地。我们期许华中所培育
出来的学子能够掌握华、巫、
英三大语言的优势，融汇国际
视野与中华情怀，成为新时代
的佼佼者。”

她 向 热 心 教 育 事 业 人 士 致
以谢意，也感谢因公务繁忙而
无法出席的教育部副部长黄家
和拨款1万令吉，体现其对教

育事业的重视。

洪贵蕊：华中面对接班
人挑战

马 来 西 亚 国 民 型 华 文 中 学
校 长 理 事 会 教 育 研 讨 会 主 席
洪 贵 蕊 则 说 ， 如 今 华 中 面 对
的 挑 战 就 是 接 班 人 ， 因 此 希
望 大 家 在 努 力 做 好 教 育 学 生
的 本 分 工 作 之 余 ， 也 要 培 养
接班人。

今 次 研 讨 会 节 目 丰 富 ， 除
了 举 办 让 与 会 者 开 拓 视 野 ，
了 解 现 今 教 育 概 况 的 各 项 专
题 讲 座 外 ， 主 办 方 也 精 心 策
划槟岛一日游及“爱情巷风情
体验”，希望让参与者身心“满
载而归”。

会 上 ， 在 首 长 见 证 下 ，
新 加 坡 南 洋 孔 教 会 永 久 名 誉
会 长 郭 文 龙 颁 发 委 任 状 予 受
委 为 新 加 坡 南 洋 孔 教 会 名 誉
会 长 马 来 西 亚 国 民 型 华 文 中
学 校 长 理 事 会 永 久 顾 问 骆 锦
地 ， 新 加 坡 南 洋 孔 教 会 副 会
长张静博士也上台陪同。

出 席 者 尚 有 槟 州 教 育 局 主
任阿都赛益、副主任（规划及
县教育局管理）沙基利、马来
西亚国民型华文中学校长理事
会顾问拿督吴文宝等。

迈入数码化时代 
首长促协调技术与人文发展

曹观友在“2024年华中教育研讨会”开幕仪式上与出席者合影。

献 血 救 人 不 分 国 籍 或 种
族，泰国驻槟总领事馆、槟州
前进体育会及慧音社联办捐
血运动，获得不少热血勇士的
支持，在短短2个小时内即筹
获120包血液，朝300包目标迈
进。

上述捐血运动共筹到454包
血液，将捐给槟城中央医院、
南华医院及槟榔医院。

槟州青年、体育及卫生委
员会主席魏子森代表首长主持
开幕礼时指出，捐血不仅是一
种善举，也是可以挽救生命
的“礼物”。

因此，他很高兴看到许多

献血勇士踊跃响应挽袖捐血，
为社会传递满满的爱心和希
望。

程福隆：如无国界医生
行善

慧音社社长程福隆形容，
这场设在外国领事馆的献血活
动就如无国界医生般，无畏无
私的在其他国家领土上进行慈
悲救人的使命。

他说，该社慈悲血喜舍团
成立于1996年，从起初的数十
名献血团员，发展至今已有
逾万名团员，每月进行献血
活动，迄今采集了8万余包血

液，定时为州内多家医院提供
血液。

他续说，“施与受皆大欢喜”
是该社的口号标语，也是献血
人应有的心态，因为施与受的
那份血缘，是紧繫一个生命的
希望与延续。

“依据医学分析，献血可在
一定程度上减少血液中红细胞
的数量，降低血液的黏稠度，
加快血液流速，可缓解或预防
高黏血症。当体内血液含量下
降时，会刺激机体的造血功能
造血，一定程度上加快了新陈
代谢的速率。”

他续说，献血在某个程度
上可减少心脑血管病的发病
率，因此希望能够让更多的人

对献血的认知和参与，积极加
入献血的行列。

拉斯查达感谢各方踊跃
响应

泰国驻槟城总领事拉斯查
达说，此项捐血运动是配合泰
国国王玛哈华吉拉隆贡六世诞
辰而举办，以向国王陛下致
敬。

他欣见如是活动不仅获得
许多捐血“常客”响应，也吸引
一些旅槟的泰籍民众前来参
与。

他感谢各方大力支持，使
是项富有意义的活动顺利展
开，齐心造福社会更多人。

林子辉感谢邱继勇报效
幸运奖

槟州前进体育会主席林子
辉说，配合本次捐血运动，该
会永久顾问拿督邱继勇特地报
效了10 双名贵跑步鞋作为幸
运抽奖奖品。

当天，现场设有柜台为民
众进行免费血压、血糖及健康
检查，并有小礼物赠送，而国
民登记局亦开设柜台，方便民
众针对申请身份证、公民权、
报生纸等项目进行咨询。

出席者尚有光大区州议员
郑来兴、彭加兰哥打区州议员
王宇航、慧音社永久名誉顾问
兼会务顾问拿督庄耿康等。

泰国驻槟总领馆等办捐血运动 
魏子森：为社会传递满满爱心

魏子森（左5）日前代表首
为捐血运动主持开幕。

捐血运动获得不少热血勇士的支持，共筹得450包血液。
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报导李佳盈

升旗山空中吊缆计划迎来进展，预计在5
月杪或6月初开始进行，令人期待。

槟州基本设施、交通及数码发展事务行
政议员再里尔日前提及，该计划取得了相
关部门的准证，预计5月杪或6月初就可开
始。

对此，受访者乐见其成，冀日后能有效
分散人潮，为游客提供更舒适的体验，成
为本地另一个标志性景点，为槟州旅游业
加分。

不过，建设吊缆之余，当局也需做好交
通安排，提供足够的停车位，同时定时保
养和维修，以确保服务处于最佳状况。

上述计划预料耗资2亿4500万令吉，全长
约2.7公里，预料将在18至24个月内完成，
工程进度则胥视气候情况而定。

庄学腾：安全是重中之重
槟 城 旅 游 景 点 协 会 主 席 拿 督 庄 学 腾 认

为，升旗山空中吊缆计划是很好的方向。
“其建法对生态破坏不会太大，一旦吊缆

投入服务，相信将为槟州新增旅游项目，
让游客鸟瞰美景，进而带动旅游业发展。”

升旗山空中吊缆山顶
车站概念图。

升旗山空中吊缆 
受访者乐见其成冀分散人潮

计划即将启动

不过，他强调，安全是重中之重，
当局需了解设备的使用，以确保基础
建设牢固。

他续说，在推动是项计划时，当局
也需提供完善的基础设施，包括充足
的停车位，让游客能在更舒适安全情
况下，享受游山之乐。

黄振峯：需定时进行保养
学生黄振峯认为，升旗山空中吊缆

计划完成后，将为游客及民众提供多
一个上山游玩的方法，从而有助于解
决人潮拥挤的问题。

他解释，升旗山是槟州著名地标，
一直以来都吸引不少国内外游客到
访，一旦吊缆竣工，相信将成为新卖
点，促进槟州旅游业。

不过，他说，在吊缆完工后，当局

需定时进行保养及维修工作，以确保
吊缆运作不会出问题，否则难免会带
来负面影响。

梁超明：避免形成交通瓶颈
槟州导游协会主席梁超明认为，吊

缆对舒缓前往升旗山的交通而言，是
项不错的计划。

不过，他指出，当局需谨慎考量建

造吊缆的地方，以免当地形成交通瓶
颈及拥堵问题。

苏克里：期待欣赏美景
酒店从业人员苏克里则期待日后

能乘坐吊缆到升旗山上观光，欣赏美
景。

来自吉打铅县的他，趁着开斋节假
期，首次与家人到升旗山游玩。

升旗山空中吊缆山脚车站概念图。

梁超明。
庄学腾。

黄振峯。
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报导黄国伟
摄影邵家恩

随 着 时 代 迅 速 发 展 ， 人 工 智 能 （ A I ）
也 做 为 关 键 科 技 ， 迅 速 影 响 着 我 们 的 生 活，成为新兴科技的趋势。

槟城科学圈首席执行员拿督黄炳意表示，
随着人工智能继续渗透到不同领域，具备
人工智能技能者，将能够更好地适应就业
市场不断变化的需求，在业内必定更为吃
香。

“虽然我们目前无法断定人工智能是否
能 够 完 全 取 代 一 些 行 业 ， 但 肯 定 的

是，当两人争夺一个职位的情况
下，知道如何有效利用人工智
能来提高生产力的人将占据优
势。 ”

因此，他认为，我国必须
认 知 到 人 工 智 能 所 带 来 的
转变，并开始从教育中着
手，让学生认识和学习人
工智能，为未来的科技时
代做好万全准备。

他 是 于 日 前 ， 接 受 《
珍珠快讯》访问时这么表
示。

推介体验计划开启社
会认知

槟 城 科 学 圈 于 早 前 启
动一项“体验人工智能”计
划，以冀通过教导1000名

老师和1万名学生，让社会对人工智能有着
初步认知。

黄氏举例，人工智能正以非常惊人的速度
普及，以前社交媒体平台WhatsApp 用了 3.5 
年才达到 1 亿用户，而 ChatGPT 在短短两
个月内就实现有关目标。

“不过，人工智能也有其局限，包括其中
的道德伦理和所提供的资料准确性，都必须
我们把关，才能善用这一科技产物。”

因此，他说，民众必须学习如何运用这些
科技来加强自身能力，而非过于依赖，从而
导致负面影响。

他重申，该科学圈所进行的“体验人工智
能”计划，由 Raspberry Pi 基金会和 Google 
DeepMind 资助并合作进行，为马来西亚教
师和学生提供关于人工智能的教学。

“我们将与槟城、吉打、玻璃市、霹雳和
雪兰莪的教育部门合作推出这项计划，以
冀我国师生能够与时并进，通过人工智能
应用和学习，掌握机基础知识和促进协作学
习。”

针对有关计划的细节，他透露，目前他们
已经进行了试点计划并获得良好的回响，有
关计划主要面向教师，并通过教师把人工智
能的相关知识，传授给在校的学子们。

欲知更多详情，可以联系槟城科学圈官方
网站 https://www.pscpen.com/ 。

从教育中着手，让学生学习人工智能，为未来的科技时代做好万全准备。 槟城科学圈过去致
力于推动STEM教
育，如今积极推行
人工智能教学。

民众必须学
习如何运用
这些科技来
加强自身能
力，而非
过 于 依
赖。

黄炳意：具备人
工智能技能者，
将能更好地适应
就业市场不断变
化的需求。

人工智能成
新兴科技趋势
黄炳意: 从教育着手
为未来准备
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报导冯芷芸
摄影Muhamad Amir Irsyad Omar

“ 2 0 2 4 年 槟 城 国 际 猫 咪 嘉 年
华（Penang International Cat 
Fiesta，PICF）在槟城国际体育竞技
场（Spice Arena）成功举行，吸引无
数“猫迷”参观，并从中提高民众的爱
护动物意识。

这项目由世界猫咪联合会（World 
Cat Federation，WCF）主办，并且是
第二次在槟城举办。

槟州首席部长曹观友说，槟州政府
自2017年开始，透过地方政府以及非
政府组织的合作展开推行“捕捉、结
扎、原地放生”（TNR）计划后，而不
是捕杀它们，至今流浪猫狗的数量已
有所减少。

他是在出席槟城国际猫咪嘉年华活
动上致词时说。

“我读到一篇报道，内容讲述了若一
个城市的流浪猫狗数量的增加，其中
原因包括地方政府管理不当。”

他透露，本身指示槟岛市长拿督拉
詹德兰关注此事，并在隔天早上获得
关于流浪动物的相关报告。

“从2017年至今，槟岛市政厅一共
为6046只流浪狗展开TNR计划，即捕
捉、结扎、原地放生， 以减少流浪狗
的数量。”

他强调，这计划并不能一朝成功，
而是必须耗时大约10年的时间才能看
到成效，不仅如此，州政府也鼓励民
众领养代替购买，希望市政厅能过与
非政府继续合作，推广负责任领养宠
物的意识。

“目前接获比较多流浪狗投报的地区
是浮罗山背和直落巴巷，以及公共巴
刹，同时，市政厅在垄尾也设有流浪
猫狗中心，有意领养者可前往了解详
情。”

国际猫咪嘉年华让爱好者交流
曹观友说，“2024年槟城国际猫咪嘉

年华”除了拥有丰富多彩的节目，也提
供最新信息和了解猫咪行为的知识，

让猫咪爱好者和饲养者相互交流，学
习相关知识。

“虽然这个活动并不是非常大型，但
至少已经举办了两年，也是一个好的
开始，而身为首长，我也尽可能的触
及更多领域和范围。

他透露，本身多年前居住于浮罗山
背时，家里有两只自来猫，如今也随
着他移居官邸，但很不幸的其中一只
离世了。

“对于饲养猫咪我仍会很多需要学习
的地方，因此此次的活动将是个好机
会。”

当天的嘉年华涵盖了多种活动和节
目，包括猫咪美容工作坊、迷你动物
园和游乐场、猫咪比赛、猫咪专家、
绘画比赛、猫咪互动区和宠物商店展
示。

现场展示了来自全球各地的300多只
猫咪，包括波斯猫、巴厘猫、塞凡纳

猫、苏格兰折耳猫、索马里猫、暹罗
猫、布偶猫等各种品种。

槟流浪猫狗数量有所减少 
首长：州政府鼓励民众领养代替购买

槟城国际猫咪嘉年华开幕礼上，左2起卢雪丽、林妏及曹观友合影。

各类猫咪济济一堂，吸引
猫迷朝圣。

与猫对话？

猫咪似乎享受着人类对它的服务。

猫咪好奇的望着镜头。
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槟岛旧关仔角直线公园（Linear Garden）将进
行“把垃圾带回家”试行计划，以教育民众正确的丢
弃垃圾观念。

槟岛市议员洪明泉接受《珍珠快讯》访问时指
出，为了配合试行计划，该厅已经移走了公园内的
垃圾桶，以便教导民众把垃圾带回家或其他适合地
方丢弃。

他说，在移走垃圾桶后，该厅也将在有关公园
放置至少5个教育性告示牌以及闭路电视，以提醒
民众不要胡乱把垃圾丢在公园区域内。

“所有配备预计将于5月第二周完全准备就绪，届
时我们可能会安排官员现场站岗，教育民众把垃圾
带回家的概念。”

旧关仔角直线公园 

5月试行  把  垃 圾 带 回 家
他透露，该厅将会从教育开始，行

动初期不会进行执法，不过如果屡劝不
听，当局将会考虑截取闭路电视画面，
上载到该厅的官方社交网络。

他续说，其实有关概念在其他国家已
经实行多年，就如日本民众都会把随身
垃圾先行收起，等到回家再分类丢弃，
借此来协助照顾周遭环境。

“我们需要让民众知道公园不是丢垃
圾的地方，反之，需要从现在开始教育
人民妥善处理垃圾的方式。”

洪明泉：设置垃圾桶造成环境问
题

洪明泉说，其实放置垃圾桶在公园等
公共地区，会造成许多环境问题，其中
包括垃圾桶会成为野鸟聚集寻找食物，
鸟类粪便也成为一大问题。

“就如这座直线公园，因为垃圾桶食
物和人民喂养，导致这里有许多鸽子粪
便，而减少垃圾桶就能减少他们的食物
来源，从而减少鸟类前来觅食。”

他指出，选择这座公园进行试行，主
要原因在于这里临近槟岛市政厅，方便
官员进行管理；其次是这里为外宾主要
游览地点，必须得到妥善的照顾。

因此，他吁请民众共同支持此项计
划，通过众人的力量来协助槟岛市政厅
完成提升槟岛整体环境的愿景，达成槟
城2030愿景“拥绿地”目标。

从基层开始推广理念
洪氏补充，未来市政厅会继续和其他

各单位合作，就如早前槟州所实行的零
塑料运动，从基层开始把有关理念推广
出去。

“就如这次行动，我们已经和当局讨
论适合古迹区的告示牌，以及向槟城绿
色机构取经，以便把这次的试行计划做
到最好。”

他坦承，每次该厅开始实行一些计
划，总会有民众持有不同意见，无论如
何，为了未来槟州环境着想，现在是时
候教育民众正确的处理垃圾方式。

“如果市政厅给大家选择，相信大家
都会选择让我们放置更多垃圾桶，但是
这不会让环境更清洁，要乱丢的人还是
会丢。”

他认为，为了槟州未来着想，现在就
是最好的时机，该厅将从小做起，慢慢
再调整和改善整个计划，拥有完善的策
略后再推广到其他地点。

减少垃圾桶可减少鸟类前来觅食。

洪明泉积极推
行“把垃圾带
回家”理念。

旧关仔角直线
公 园 风 景 宜
人，是休闲的
好地方。

旧关仔角直线公园将
不再见到垃圾桶，鼓
励民众把垃圾带回家
丢弃。

“这是长远的战斗，不过
只要坚持下去，未来必定
能够成功实行下去，我希
望这项计划能够继续推行
直至成功。”
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ஜார்ச்டவுன் – பினொங்கு ்பசுலமக 
்கவுன்சில் (PGC), L’Occitane Malaysia 
உ்டன் இலணந்து, சுறறுச்சூழல் 
நிலைத�ன்லமலய லமம்்படுததுவ�றகு 
ஆறொவது முலறயொ்க பினொங்கு ்பசுலமச் 
்ந்ல� நி்கழ்ச்சிலய ஏற்பொடு த்யகிறது.

இந்� நி்கழ்ச்சி வருகின்ற லம 4 மறறும் 

5 ஆம் ல�தி்களில் ல்கரனி பிளொ்ொவிலும், 
ஜூன் 22 மறறும் 23 ஆம் ல�தி்களில் 
1st Avenue ல்பரங்்கொடியிலும் நல்டத்பற 
உளளது.

பினொங்கு ்பசுலமச் ்ந்ல� உளளூர 
மக்கள, த�ொழில்முலனலவொர மறறும் 
வொடிகல்கயொளர்களுககு நிலையொன 

நல்டமுலற்கலள ஆ�ரிககும் �ளமொ்க 
த்யல்்படுகிறது என மொநிை வீட்டுவ்தி 
மறறும் சுறறுச்சூழல் ஆட்சிககுழு 
உறுப்பினருமொன ்டதல�ொ � சுந்�ரொஜு 
ல்ொமு கூறினொர.

“பினொங்கு ்பசுலமச் ்ந்ல�யொனது, 
சுறறுச்சூழல் நிலைத�ன்லமலயப் 
்பொது்கொப்்பதில் நமது ்மூ்கம் ஆறற 
லவண்டிய ்க்டலமலய நன்கு சித�ரிககும்.

“இந்நி்கழ்ச்சிலய த்யல்்படுததுவதில் 
எங்்களுககு ஆ�ரவு அளிககும் 
நிறுவனங்்களுககுப் ்பொரொட்டுத த�ரிவிததுக 
த்கொளகிலறொம். லமலும், இது ்மூ்க 
ஈடு்பொட்ல்டயும் வலியுறுததுகிறது.

“இந்நி்கழ்ச்சிலய தவறறியல்டயச் 
த்யவதில் இணக்கம் த்கொண்டுளலளொம்,” 
என்று அவர த்கொம்�ொரில் நல்டத்பறற 
த்யதியொளர கூட்்டததில் கூறினொர.

்பண்டில்க சூழலை உருவொககும் 
லநொக்கததில், வருகின்ற ஜூன் 22-ம் ல�தி 
உை்க சுறறுச்சூழல் தினதல� முன்னிட்டு, 
‘மொறறததின் தமல்லில் ்பொ்டல்’ என்ற 
�லைப்பில் ்பொ்டல் எழுதும் ல்பொட்டிலய 
PGC ந்டத�வுளளது.

PGC த்பொது லமைொளர லஜொ்ப்பின் 
்டொன் இந்� நி்கழ்ச்சியில் L’Occitane 
Malaysia ்பங்ல்கற்பதில் �னது மகிழ்ச்சிலய 
தவளிப்்படுததினொர.

“இந்�ச் ்ந்ல�யில் வொழ்கல்கமுலற 
மறறும் சுறறுச்சூழல் ்பொங்்கொனப் 
த்பொருட்்கள, அதது்டன் �ொவரங்்கள மறறும் 
ந்கரப்புற விவ்ொயம் ்பறறிய ்கொட்சி்கள 
மறறும் ்கண்்கொட்சி்கள உட்்ப்ட ்பல்லவறு 
சிறப்பு அம்்ங்்கள இ்டம்த்பறும்.

“த்பொதுமக்கள �ங்்கள த்ொந்� 
த்கொள்கைன்்கள மறறும் ஷொப்பிங்கிறகு 
மீண்டும் ்பயன்்படுத�ககூடிய ல்ப்கள 
ஆகியவறலறக த்கொண்டு வருமொறு 
ஊககுவிககிலறொம்,” என்று அவர கூறினொர.

இரண்டு நி்கழ்ச்சி்களிலும் 30ககும் 
லமற்பட்்ட விற்பலனயொளர்கள ்கைந்து 
த்கொளள விருப்்பம் த�ரிவிததுளளனர.

இந்�ப் ல்பொட்டிக்கொன ்பதிவு மறறும் 
்மரப்பிககும் நொள வருகின்ற ஏப்ரல் 
23 மு�ல் லம 25 வலர திறந்திருககும். 
தவறறியொளர்கள ரிம8,000 வலர 
தரொக்கப் ்பரிசு்கலள தவல்லும் வொயப்ல்பப் 
த்பறுவொர்கள.

வருகின்ற ஏப்ரல் 22 ஆம் ல�தி உை்க 
புவி தினதல� முன்னிட்டு ஒரு மில்லியன் 
மரங்்கலள ந்டவு த்யயும் ்பணிலய மொநிை 
அரசு லமறத்கொளளும் என்று சுந்�ரொஜூ 
கூறினொர.

“எனலவ, அன்லறய தினம் சுமொர 150,000 
மரங்்கலள எனது பிலற த�ொகுதியில் 
நடுவ�றகு விரும்புகிலறொம்,” என்றொர.

பத்து காவான் UWC த்பர்ொட் 
உை்கத �ரம் வொயந்�  உற்பததியொளரொ்க 
அ�ன் �றல்பொல�ய நிலைலய அல்டய 
குறிப்பி்டத�க்க ந்டவடிகல்க்கள 
லமறத்கொண்டு த்யல்்படுகிறது.  

இரண்்டொம் துலண மு�ைலமச்்ர 
ஜகதீப் சிங் டிலயொ அண்லமயில் UWC 
Industrial Sdn Bhd நிறுவனததிறகு  
வருல்கயளித� ல்பொது, UWC நிறுவனததின் 
தவறறிககுப் ்பொரொட்டுத த�ரிவித�ொர. 

்க்டந்� மூன்று �்ொப்�ங்்களொ்க 
UWC நிறுவனம் ்பல்லவறு துலற்களில் 
வளரச்சிக ்கண்டு வருவல�ொடு அ�ன் 
மனி� வளதல�யும் நன்கு லமம்்படுததி 
வருவது குறிப்பி்டத�க்க�ொகும் என ஜகதீப் 
கூறினொர.

“்கடின உலழப்பு மறறும் விலவ்க 
உததி்கலளத த�ொ்டருங்்கள; பினொங்கு 
மொநிை அர்ொங்்கம் த�ொழில்துலறயின் 
ல�லவலயப் பூரததி த்யய 
திறன்மிக்க மனி�வளதல� உருவொக்க 
உறுதிபூண்டுளளது. 

"இது பினொங்கு முன்லனொககிச் 
த்ல்வல�க குறிககிறது. இங்கு 
அலனதது ்பங்கு�ொரர்களும் நமது 
மொநிைததில் த�ொழில்துலறயின் ்கணி்மொன 
வளரச்சியின் ்ொததியககூறு்களில் இருந்து 
்பயனல்டகிறொர்கள," என்று அவர கூறினொர.

மனி� மூை�ன லமம்்பொடு, அறிவியல் 

பிைாங்கு ்பசுனமச் சநனத  சுறறுச்சூழல் 
நினலத்தன்னமனை பமம்்படுத்த துனைபுரியும்

பினாங்கு ெசுமமச ்சந்மத முன்மு�ற்சி திட்்டப் பிெசசூெதமத மாநில ஆட்சிககுழு உறுப்பினர் 
்டதமதா � சுந்தொஜு, பினாங்கு ெசுமமக �ழ� அதி�ாரி�ள் மற்றும் ஆதெவாைர்�ள் 
�ாண்பிககின்்றனர்.

பிைாங்கில் திறன்மிக்க மனித 
வளத்னத அதிகரிக்க இலக்கு 

– ஜக்தீ்ப

மறறும் த�ொழில்நுட்்ப ல்பொரட்ல்பொலிவிறகுக 
கூடு�ல் ்கவனம் த்லுததுவ�ொ்க 
பினொங்கின் துலண மு�ைலமச்்ரும், அ�ன் 
ஆட்சிககுழு உறுப்பினருமொன ஜகதீப் 
கூறினொர. ஏதனனில், இது பினொங்கு வொழ் 
மக்களின் எதிர்கொை வொழ்வொ�ொரதல� 
லநரடியொ்கப் ்பொதிககும். 

த�ொழில்துலறயில், குறிப்்பொ்க அறிவியல் 
மறறும் த�ொழில்நுட்்ப துலற்களில், வளரந்து 
வரும் ல�லவ்களுககு ஏற்ப, ந்டப்பு மறறும் 
எதிர்கொை திறன்மிக்க த�ொழிைொளர்கள 
�யொரநிலையில் இருக்க லவண்டிய�ன் 
அவசியதல� அவர வலியுறுததினொர. 

ஜகதீப், அத�ல்கய �யொரநிலையின் 
மூைம் மட்டுலம கிழககின் சிலிக்கொன் 
்பளளத�ொககு என்ற அந்�ஸல� பினொங்கு 
மொநிைம்  நிலைநிறுததி, 350 ்பன்னொட்டு 
நிறுவனங்்கள மறறும் 6,000 சிறு மறறும் 
நடுத�ர நிறுவனங்்களுககு (SME)  
விருப்்பமொன லமயமொ்க இருக்க முடியும் 
என்று வலியுறுததினொர.

UWC நிறுவனததின் நிரவொ்க 
இயககுனர த்ங் ் ொய இங் ்கருததுப்்படி, 
இந்நிறுவனததின் ்பயணம் 1990 இல் 
்கம்பி தவட்டும் இயந்திரங்்கலள விறகும் 
வரத�்க நிறுவனமொ்க த�ொ்டங்கியது. இது 
பின்னர ஒரு மின்தூககி உற்பததியொளரொ்க 
உருவொனது, இறுதியில் உை்கத �ரம் 
வொயந்� ஒப்்பந்�முலற உற்பததியொளரொ்க 

உருமொறியது. 
"்க்டந்� மூன்று �்ொப்�ங்்களொ்க, 

UWC �னது வணி்கத துலறலய 
விரிவுப்்படுததியுளளது, குலறக்க்டததி்கள 
மறறும் உயிர அறிவியல் உ்ப்கரணங்்கள 
உட்்ப்ட ்பல்லவறு துலற்களில் உற்பததி 
ல்லவ்கலள வழங்கும் ஒருங்கிலணந்� 
த்பொறியியல் ல்லவ வழங்குநரொ்க 
மொறியுளளது.

"ஆறு ஆலை்களில் (பினொங்கு 
�லைலமய்கம், ல்பரொக, லஜொகூர, 
சிங்்கப்பூர மறறும் �ொயைொந்து) 1,790 
்பணியொளர்களு்டன், UWC நிறுவனம் முன்-
இறுதி குலறக்க்டததி, 5G, EV மறறும் 

AV த�ொழில்்களில் முன்லனறி வருகிறது," 
என்று இங் கூறினொர.

UWC த்பர்ொட் ்மீ்பததில் ஒரு EV 
ல்பட்்டரி த்டஸ்டர மொ்டலின் அதி்கமொன 
உற்பததிலயத த�ொ்டங்கியுளளது, 
லமலும் இரண்டு �யொரிப்பு்கள 2024 இன் 
இரண்்டொம் ்பொதியில் அறிமு்கப்்படுத�ப்்படும் 
என்று எதிர்பொரக்கப்்படுகிறது.

இந்� நி்கழ்ச்சியில், நிரவொ்க 
இயககுனர மறறும் �லைலம இயக்க 
அதி்கொரி ைொவ் சீ கிலயொங்; துலண 
�லைலம நிரவொ்க அதி்கொரி மொததின் இங் 
சின் லியொங் மறறும் UWC அதி்கொரி்கள 
்கைந்து த்கொண்்டனர.

இெண்்டாம் துமண முதலமமச்சர் ஜகதீப் சிங் டிம�ா, UWC நிறுவனததின் நிர்வா� இ�ககுனர் 
கெங் ்சாய் இங் மற்றும் அந்நிறுவன அதி�ாரி�ளு்டன் குழுப்ெ்டம் எடுததுக க�ாண்்டார்.
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பத்து காவான் – சுறறுச்சூழல் ்பசுலமலயப் 
்பொது்கொப்்பது குறிப்்பொ்க மரம் நடு�ல் இனி 
விவ்ொயி்கள, ல�ொட்்டக்கொரர்கள அல்ைது 
்பசுலம ்கொப்்பொளர்களின் ்பணி மட்டும் 
அல்ை.

்பருவநிலை மொறறம் மறறும் ்பசுலமயொன 
சுறறுச்சூழலில் ஏற்படும் ்பொதிப்பு்கலள 
நிவரததிச் த்யய, அர்ொங்்க மு்கவர்கள 
உட்்ப்ட ்பல்லவறு அலமப்பு்களொல் 
லமறத்கொளளப்்படும் முன்முயறசி 
திட்்டங்்களில் ஒன்றொகும்.

 துரி� வளரச்சிக ்கண்டு வரும் பினொங்கு 
மொநிைததில் மு�லீட்்டொளர்கள அதி்கமொன 
மு�லீடு த்யவல�ொடு தீ்ப்கற்பததில் மி்கவும் 
விரும்்பப்்படும் இ்டங்்களில் ஒன்றொ்கத 
தி்கழ்கிறது. எனலவ, த�ொழில்துலறயில் 
முன்னணி வகிக்க சுறறுச்சூழலை 
்பொது்கொப்்பது குறிப்்பொ்க மரம் நடு�ல் ல்பொன்ற 
ந்டவடிகல்க்கள மி்க அவசியமொகும்.

 இந்� ஆண்டின் த�ொ்டக்கததில், 
பினொங்கு ஆளுநர த�ொண்டு அறக்கட்்டலள 
மூைம் ஒரு மில்லியன் மரங்்கலள நடும் 
முன்முயறசி திட்்டதல� வழிந்டததுகிறது. 
இந்� முன்முயறசி திட்்டம் வருகின்ற 
ஏப்ரல் 22 ஆம் ல�தி அதி்கொரப்பூரவமொ்க 
துவங்்கப்்படும்.

இந்�த திட்்டம் பினொங்கு மொநிை 

்பசுனமைாை எதிரகாலத்திறகு 
ஒரு மில்லிைன் மரம் நடும் 

முன்முைறசி திட்ம்
ஆளுநர துன் அஹமத ஃபுஸி அப்துல் ர்ொக 
அவர்களின் ஆலைொ்லனயில் மைரந்�து.

பினொங்கு ஆளுநர த�ொண்டு 
அறக்கட்்டலளயின் �லைலம நிரவொ்க 
அதி்கொரி ்டதல�ொ � லரொ்ொலி மொமுட் 
கூறுல்கயில், மரம் நடும் திட்்டம் உை்க 
புவி தினம் த்கொண்்டொட்்டதது்டன் 
அனு்ரிக்கப்்படுகிறது.

அண்லமயில் முததுச் த்யதி்கள 
நொளி�ழ் லமறத்கொண்்ட லநர்கொணலில், 
த்பொது, �னியொர மறறும் அரசு ்ொரொ 
நிறுவனங்்கள மறறும் ்பளளி்கள உட்்ப்ட 
்பல்லவறு ்பங்கு�ொரர்களி்டம் இருந்து 
இந்� முயறசிககுப் த்பரும் வரலவறல்பப் 
த்பறறுளளது என்று லரொ்ொலி கூறினொர.

அவரது கூறறுப்்படி, ஒரு மில்லியன் மரம் 
நடும் திட்்டததில், 45% த்பொதுததுலற, 
35% �னியொர துலற மறறும் 20% 
்மூ்கம், ்பளளி்கள, �ன்னொரவ த�ொண்டு 
நிறுவனங்்கள மறறும் பிற நிறுவனங்்களொல் 
ந்டப்்படும் என்று எதிர்பொரக்கப்்படுகிறது.

“மலைசியொ ்பசுலமத த�ொழில்நுட்்பக 
்கழ்கததின் (MGTC) ஆயவின்்படி 
இததிட்்டததில் ந்டப்்பட்்ட ஒரு மில்லியன் 
மரங்்கள அடுத� ஐந்து ஆண்டு்களில் 
முதிரச்சியல்டயத த�ொ்டங்கினொல், அது 
வரு்டததிறகு 40,000 ்டன் ்கரியமிைவொயுலவ 

உறிஞ்சும் திறன் த்கொண்்டது.
"எனலவ, அதி்கரிதது வரும் 

்பருவநிலை மொறறப் பிரச்்லனலய 
நிவரததிச் த்யவதிலும், சுறறுச்சூழலை 
்பொது்கொப்்பதிலும், நமது கிர்கததின் 
சுறறுச்சூழல் அலமப்பு்களில் நீடித� 
�ொக்கதல� ஏற்படுததுவதிலும் இந்� 
முன்முயறசி மி்க முககியப் ்பங்கு 
வகிககிறது," என்று லரொ்ொலி கூறினொர.

ஒரு மில்லியன் மரங்்கலள நடுவல� 
அதி்கொரப்பூரவமொ்க மலைசிய ்ொ�லன 
புத�்கததில்(MBOR) ்பதிவுச்த்யய 
இணக்கம் த்கொண்டுளள�ொ்கவும்  லரொ்ொலி 
கூறினொர. இந்� முன்முயறசி திட்்டததின் 
ந்டப்பு �்கவலை அறிய ்பங்ல்கற்பொளர்கள 
‘1 Million Tree Penang’  எனும் 
த்யலிலய ்பதிவிறக்கம் த்யயுமொறு அவர 
வலியுறுததினொர.

ஃப்கைகஸ் க்டகமனாமலாஜி க்சன் கெர்ொட் நிறுவனததில் மெம் நடும் திட்்டததிமன 
பினாங்கு ஆளுநர் கதாண்டு அ்றக�ட்்டமையின் தமலமம நிர்வா� அதி�ாரி ்டதமதா � 
மொ்சாலி மாமுட் (நடுவில்) கதா்டங்கி மவததார்.

்பன்முகத்தன்னம, நல்லிைக்கத்னத மதி்ப்பது நமது சமூகத்தின் 
முக்கிைமாை கசாத்தாகும் - முதலனமச்சர
கபர்ாம் - பினொங்கு மொநிை 
அர்ொங்்கத�ொல் ஏற்பொடு த்யயப்்பட்்ட 
லநொன்புப் த்பருநொள திறந்� இல்ை 
உ்ப்ரிப்பில் சுமொர 10,000 த்பொது 
மக்கள த்க்பொைொ ்பத�ொஸ,   
மில்லினியம் அரங்்கததில் ஒன்றுக 
கூடினர. 

மொநிை ஆளுநர (TYT), துன் 
அஹமத புஃஸி அப்துல் ர்ொக 
மறறும் அவரது துலணவியொர 
ல�ொஹ புவொன் ்கததீஜொ 
மு்கமது லநொர இவ்விழொவில் 
சிறப்பு விருந்தினரொ்க 
்கைந்து த்கொண்்டனர.

பினொங்கு மொநிை 
மு�ைலமச்்ர லம�கு ்ொவ் 
த்கொன் இலயொவ் மறறும் 
அவரது துலணவியொர  
்டொன் லீன் கீ; முன்னொள 

பினாங்கு மாநில அெசின் மநான்புப் 
கெருநாள் தி்றந்த இல்ல உெ்சரிப்பில் 
கொது மக�ள் �லந்து க�ாண்்டனர்.

லமன்லமலயப் ்பலறச்்ொறறுகிறது," என 
மொநிை மு�ைலமச்்ர லம�கு ்ொவ் த்கொன் 
இலயொவ் த�ரிவித�ொர. 

" ்ப ன் மு ்க த � ன் ல ம ல ய க 
த்கொண்்டொடுவதும் லவறு்பொடு்கலள 
மதிப்்பதும் நமது ்மூ்கததின் மி்க 
முககியமொன த்ொத�ொ்கக ்கரு�ப்்படுகிறது.

"எனலவ, இந்� லநொன்புப் த்பருநொள 
த்கொண்்டொட்்டதல� முன்னிட்டு 

ஒறறுலம, ்பரஸ்பர மரியொல� மறறும் 
ஒருவருகத்கொருவர உறவு்கலள 
வலுப்்படுததுமொறு பினொங்கு வொழ் மக்கலள 
ல்கட்டுகத்கொளகிலறன். 

"இந்�த திறந்� இல்ை உ்ப்ரிப்பில், 
நட்பின் பிலணப்ல்ப லமலும் வலுப்்படுத�வும், 
நல்லிணக்கதது்டன் வொழ்வ�ற்கொன நமது 
உறுதிப்்பொட்ல்ட லமம்்படுத�வும் லவண்டும்," 
என்று அவர ல்கட்டுகத்கொண்்டொர. 

பினொங்கில் இஸைொமிய ல்பொ�லன்கலள 
வலுப்்படுததுவ�றகும் இந்�ச் ்மூ்கததின் 
முன்லனறறதல� லமம்்படுததுவ�றகும்  
உறுதி த்கொளகிறது. மொநிை அர்ொங்்கம் 
இஸைொமிய ம� லமயங்்களின் 
த்கௌரவதல�யும்  எப்ல்பொதும் 
்பொது்கொககிறது, என்றொர.

"்கல்வி, த்பொருளொ�ொரம் மறறும் ்மூ்க 
அம்்ங்்களில் முஸலிம்்களின் ல�லவ்கலளப் 
பூரததி த்யய ்பல்லவறு முன்முயறசி்கள 
மறறும் ல்லவ்கலள வழங்குவதும் இதில் 
அ்டங்கும்.

"நொட்டின் தமொத� வரத�்க 
ஏறறுமதியில் மி்கப்த்பரிய ்பங்்களிப்்பொளரொ்க 
பினொங்கு மொநிைம் தி்கழ்கிறது. லமலும் 
மொநிைம் த�ொ்டரந்து வளரச்சியல்டவல� 
உறுதித்யய உள்கட்்டலமப்பு லமம்்பொடு 
மி்கவும் அவசியமொகும்.

"அவறறில் பினொங்கு அலனததுை்க 
விமொன நிலையததின் விரிவொக்கத திட்்டமும் 
(LTAPP) ரிம1 பில்லியன்  ஒதுககீட்டில் 
லமம்்பொடுக ்கொணும்.

இந்� ஆண்டின் மூன்றொம் ்கொைொண்டில் 
இததிட்்டததின் ்கட்டுமொனப் ்பணி்கள 
த�ொ்டங்கும் என்று எதிர்பொரக்கப்்படுகிறது. 

இ�றகில்டயில், 2024 லம 3 மு�ல் 5 
வலர மூன்று நொட்்களுககு சுங்ல்க நில்பொங் 
்கண்்கொட்சி லம�ொனததில் நல்டத்பறும் 
வ்ட மண்்டை மக்கள ம்டொனி நி்கழ்ச்சியில் 
்கைந்து த்கொளள த்பொது  மக்கள 
அலனவருககும் அலழப்பு விடுப்்ப�ொ்க 
மு�ைலமச்்ர கூறினொர. 

மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் இம�ாவ், 
பினாங்கு மாநில அெசின் மநான்புப் கெருநாள் தி்றந்த 
இல்ல உெ்சரிப்பில் உமெ�ாற்றினார்.

மு�ைலமச்்ர, லிம் குவொன் எங்; 
மொநிை ்ட்்டப் ல்பரலவயின் 
்்பொநொய்கர ்டதல�ொ ைொவ் சூ 
கியொங்; மு�ைொம்  துலண மு�ைலமச்்ர  
்டதல�ொ ்டொக்டர மு்கமது அப்துல் ்மீத; 
இரண்்டொம்  துலண மு�ைலமச்்ர, 
ஜகதீப் சிங் டிலயொ; மொநிை ஆட்சிககுழு 
உறுப்பினர்கள, ்ட்்டமன்ற உறுப்பினர்கள 
மறறும் பிரமு்கர்கள ்கைந்து த்கொண்்டனர.

லநொன்புப் த்பருநொள திறந்� இல்ை 
உ்ப்ரிப்புக த்கொண்்டொட்்டம் முஸலிம்்களுககு 
மட்டுமல்ை, இந்� மொநிைததில் வொழும் 
அலனதது ் மூ்கததிறகும் நல்லிணக்கததின் 

இததிட்்டததிறகு ஆ�ரவு அளிக்க 
முன் வந்� ்பதது ்கொவொனில் அலமந்துளள 
ஃப்தளகஸ த்டகலனொலைொஜி த்ன் 
த்பர்ொட் நிறுவனததிறகு ்டதல�ொ� 
லரொ்ொலி முன் வந்�ொர.

த�றகு பினொங்கு ஃப்தளகஸ 
நிறுவனததின் த்பொது லமைொளர ல்்கநொயகி 
்ண்மு்கம் கூறுல்கயில், மொநிைததின் 
சுறறுச்சூழல் ்பொது்கொப்பிறகுப் ்பங்்களிப்்பது, 
்பருவநிலை மொறறததின் �ொக்கதல� 
குலறப்்பது மறறும் ்கொர்பன் தவளிலயறறம் 
மறறும் ்பசுலம இல்ைொ வொயுக்கலள 
குலறப்்பது ஆகிய முன்முயறசிககு  
இந்நிறுவனம் ஆ�ரவளிக்க இணக்கம் 
த்கொண்டுளளது, என்றொர.

இந்நிறுவனம் ஆறு ்பளளி்கள மறறும் 
ஐந்து கிரொமங்்களு்டன் இலணந்து 2,000 
மரங்்கலள ந்டவுளளது.
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கனத்ப ப்பசும் 
்ப்ங்கள்

க்சனட்்டர் ்டாக்டர் லிங்ம�ஸ்வென்  மாணவி 
நிவிததாவின் டிப்மைாமா �ல்விக�ான நிதியுதவிம� 
அவெது தா�ாரி்டம் வழங்கினார் (உ்டன் 
வழக�றிஞர் மம�ஸ்வென்).

ஆட்சிககுழு உறுப்பினர் 
ம்டனி�ல் கூய் ஸி 
க்சன் பினாங்கு 
கொது மருததுவமமன 
ஏற்ொட்டில் நம்டகெற்்ற 
்சமூ� ெணி  மற்றும் 
ெஹமா விற்ெமன 
விழாமவத கதா்டககி 
மவததார் (உ்டன் 
பினாங்கு கொது 
மருததுவமமன 
இ�ககுநர் ்டாக்டர் ம�ா 
ஹின் குவாங் மற்றும் 
ஊழி�ர்�ள்).

ஆ�ர் ஈததாம், ம்ட்சா மாவார் அடுககுமாடி குடியிருப்பில் மின்தூககி ெொமரிப்புப் ெணி�ள் மமற்க�ாள்ை பினாங்கு 
அதி�ெட்்ச 80% ெொமரிப்பு நிதி�ம் (TPM80PP)  மூலம் நிதியுதவி வழங்�ப்ெட்்ட பிெசசூெதது்டன் புககிட் குளும�ார் 
நா்டாளுமன்்ற உறுப்பினர் ொம் �ர்ொல், ஆ�ர் ஈததாம் ்சட்்டமன்்ற உறுப்பினர் மஜா்சப் எங் மற்றும் குடிமக�ளு்டன் 
குழுப்ெ்டம் எடுததுக க�ாண்்டனர்.

ொ�ான் ்டாலாம் ்சட்்டமன்்ற உறுப்பினர் குமென் 
கிருஷ்ணன், � மதுமெவீென் ஆல�ததின் 26வது 
வரு்டாந்திெ திருவிழாமவ முன்னிட்டு அந்த ஆல� 
நிர்வா�ததி்டம் நிதியுதவிக�ான �ாம்சாமல வழங்கினார்.

மமலசி� இந்தி�ர் வர்தத�த கதாழிலி�ல் ்சங்�ம், பினாங்கு ஏற்ொட்டில் நம்டகெற்்ற சிறு, நடுததெ கதாழில் 
உதவித திட்்ட நி�ழ்சசியில் கஜலுதமதாங் நா்டாளுமன்்ற உறுப்பினர் ஆர்.எஸ்.என் இொ�ர், ெதது உொன் 

நா்டாளுமன்்ற உறுப்பினர் குமமெ்சன், ெதது நா்டாளுமன்்ற உறுப்பினர் பிெொ�ென் மற்றும்  பினாங்கு வர்தத�ர்�ள் 
�லந்து க�ாண்்டனர்.

ெதது உொன் ்சட்்டமன்்ற உறுப்பினர் குமமெ்சன் 
அதகதாகுதி மக�ளுககு �ல்விக�ான நிதியுதவி 
வழங்கினார்.
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JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-291 0100
                                                  011-5670 6261
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Saluran Rasmi Kempen Penang Lawan Covid-19

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Nor Zamri Latiff (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
     04 - 642 7777

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F) 

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 012 - 428 5594
(F)

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548 

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976
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Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 46, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan Barat Daya 018 - 394 4537

3. Joseph Tan Seberang Perai
Utara

011 - 5628 5600

4. K. Dasirani Seberang Perai 
Tengah 

012 - 412 2375

5. Seberang Perai
Selatan

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Abdul Latif Mohamad 012 - 248 5016

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Bakar Noordin 012 - 495 6347

Benji Ang Ming Quan 012 - 423 3227

Chan Soon Aun 012 - 485 0728

Choong You Ray 012 - 456 1133

Datuk Haji Abdul Razak Abdul 
Rahman

012 - 464 6277

David Chen Wooi Teong 012 - 492 1114

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Koay Gaik Kee 016 - 447 5088

Lee Seng Hwai 016 - 440 6798

Mohd Faruk Abdul Rahman 012 - 552 1820

Mohd Hafiz Abd. Aziz 019 - 480 6273

Mohd Roshidi Roslan 019 - 555 6607

Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Ooi Mei Mei 011 - 1443 8734

Quah Boon Lim 017 - 462 2431

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 465 2787

Shafiz Rahim Raja 012 - 426 8926

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vickneson a/l Rajendran 016 - 489 6162

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Anuar Yussoff 016 - 461 6390

Benson Neoh Kah Wei 012 - 402 0923

Bernard Cheen Goon 
Hooi

012 - 402 0923

Chong Wei Hoong 012 - 484 9693

Datuk Mohd Noor 
Ahmad

019 - 473 1172

Dato’ Omar Haji Abdul 
Hamid

019 - 577 0800

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Lim Chee Chien 012 - 521 9894

Linggeswaran a/l 
Charmar

013 - 419 9071

Muhammad Fadzli 
Roslan

011 - 1109 6646

Muhammad Fitri Termizi 011 - 3112 7702

Ng Wai Leong 016 - 415 5494

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Normahani 
Muhammad

019 - 477 3784

Nurhidayah Che Rose 010 - 388 7977

Nur Aishah Zainol 019 - 407 6197

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Ponnudurai a/l
V Anthony Srinvasagam

012 - 423 3578

Predeeb Kumar a/l 
Kalidass

016 - 498 5421

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200
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THE Penang government is 
committed to strengthen-
ing its partnership with 

Putrajaya to boost the digital 
skills literacy of Penangites. 

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow highlighted the critical role 
of digital skills in today's era of 
the digital economy.

"The state and federal au-
thorities must collaborate to 
ensure universal access to the 
advancement of digital tech-
nology, irrespective of individu-
als' backgrounds. 

“This encompasses initia-
tives to establish robust digi-
tal infrastructure and enhance 
community accessibility to train-
ing opportunities,” he said dur-
ing the "Saya Digital" campaign 

in Bukit Jambul Complex.
The campaign was organ-

ised by the Malaysia Digital 
Economy Corporation (MDEC), 
as part of its series of exhibi-
tions in the country. 

Deputy Minister for Digital Da-
tuk Wilson Ugak Anak Kumbong 
said the campaign has benefit-
ted about 20,894 people.

"A total of 654 people in 
Penang have registered for 

this programme," he said.
Meanwhile, MDEC chairman 

Syed Ibrahim Syed Noh aspired 
to empower approximately one 
million individuals with digital 
literacy skills by year’s end.

THE Seberang Jaya Hospital 
(HSJ) upgrading project is 

expected to 
be completed 
by the end of 
this year, says 
Penang Youth, 
Sports and 

Health Committee chairman 
Daniel Gooi Zi Sen.

Gooi says he is hopeful that 
the upgrading project will prog-
ress smoothly and be complet-
ed on schedule because of the 
steadfast commitment of the 
federal government.

“It is important to address 
the congestion problem at the 

Seberang Jaya Hospital that has 
been going on for quite some time.

“The state government is 
committed to ensuring that 
such projects are a success in 
delivering better healthcare ser-
vices to the public.

“On behalf of the Penang 
government, I also would like to 
express our sincere gratitude to 
Prime Minister Datuk Seri Anwar 
Ibrahim for the announcement 
and approval of RM1 million in 
support of the hospital,” Gooi 

told Buletin Mutiara when con-
tacted recently.

The Seberang Jaya Hospital 
upgrading project, which began 
in 2016, costs around RM500 
million. It is to enhance bed fa-
cilities, the intensive care unit, 
and parking spaces.

Previously, Anwar also an-
nounced an RM1 million allo-
cation for the purchase of ven-
tilator machines, water tanks, 
ultrasound equipment, and a 
lactation room at the hospital.

Seberang Jaya Hospital upgrading to be completed in December

Working with Putrajaya 
for digital skills boost

The view of the upcoming new 
additional building of Seberang 
Jaya Hospital (HSJ), which is 
expected to be completed in 
December.
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Story by Tanushalini 
Moroter

FROM  a sleepy hollow to 
vibrant, bustling township 
would be an apt descrip-

tion of Batu Kawan’s journey 
over the past few years.

“Over the past 10 years, 
there has been rapid industrial 
growth in Batu Kawan, provid-
ing abundant opportunities for 
further commercial and other 
developments in this town-
ship,” said Chief Minister Chow 
Kon Yeow when he attended 
the opening ceremony of the 
A-Park@Batu Kawan Sales Gal-
lery at Bandar Cassia, Batu 
Kawan on March 9.

“As we stand here today, we 
are witnessing the culmination 

of years of hard work, dedica-
tion and visionary leadership.

“The A-Park @ Batu Kawan 
represents not only a physical 
space but also a symbol of our 
collective commitment to prog-
ress, innovation and sustain-
able development particularly 
here in Batu Kawan.

“Batu Kawan’s journey re-
flects the spirit of Penang’s 
economic vitality and cultural 
richness, a testament to our 
ability to overcome challeng-

es and seize opportunities,” 
Chow said.

He added the opening of the 
second bridge has played a cru-
cial role in connecting the Batu 
Kawan neighbourhood.

Chow also thanked the vari-
ous state and federal agencies 
for their contributions to bring-
ing investment into Penang.

He expressed his gratitude 
to Transport Minister Anthony 
Loke for the federal govern-
ment’s approval of the Penang 

International Airport’s (PIA) ex-
pansion plan and also the LRT 
project.

Chow also extended his ap-
preciation to Prime Minister 
Datuk Seri Anwar Ibrahim for 
his invaluable support and guid-
ance during the unveiling of 
Batu Kawan Industrial Park 3 
(BKIP 3) in February.

“This reaffirmed the signifi-
cance of Penang’s contribu-
tion to the nation’s economic 
prosperity.

“We also have enough land 
to meet the foreign direct in-
vestment (FDI) needs over the 
next five years,” Chow added.

Chow also shared his opti-
mism and hope for the future 
with the development of the A-
Park@Batu Kawan.

It is learnt that A-Park pro-
vides 50 light industrial factory 
units, allowing companies to 
collaborate and benefit from 
synergies with customers and 
suppliers.

THE state’s investment promo-
tion agency, InvestPenang, is 
ever ready to assist investors 
and businesses in kickstarting 
their initiatives to invest and op-
erate in Penang.

Its chief executive officer, Da-
tuk Loo Lee Lian, seized the op-
portunity to showcase Penang’s 
industrial journey for over 50 
years and the potential to attract 
diverse investments at the 45th 
International Advertising Associ-
ation (IAA) World Congress lunch 
dialogue recently.

The dialogue with Chief Min-
ister Chow Kon Yeow and state 
Tourism and Creative Economy 
Committee chairman Wong Hon 
Wai was held on March 7.

“We have still a lot of room for 
improvement, especially for agri-
tech, creative media technology, 
technology in the heritage area, 
and the digital economy,” Loo 
said during her talk on “Penang: 
A Sustainable Silicon Valley of 
the East”.

The three-day conference 
was attended by over 1,200 del-
egates from more than 30 coun-
tries. 

IAAWC 2024, organised for 
the first time in Southeast Asia, 
was co-hosted by IAA Malaysia, 
Penang Tourism and Creative 
Economy (Petace) and the Pen-
ang Convention and Exhibition 
Bureau (PCEB).

During her presentation, Loo 
highlighted the presence of over 
350 multinational companies 
(MNCs), over 4,000 small and 
medium enterprises (SMEs), 
and over 200 Malaysia digital 
status companies in Penang.

Penang has generated 
about 17,000 high-value jobs, 
with highly skilled employees 
being paid RM5,000 monthly 
base salary.

The state houses three of 
the Global Top 10 semiconduc-
tor leaders (by sales) and five of 
the Global Top 30 medical device 
companies (by sales).

She said the global medical 
device market is projected to 
reach US$745 billion by 2030 
and Penang, leveraging its 50 
years of excellence, is on the 
right trajectory towards becom-
ing the MedTech hub for Asia.

During the dialogue, Chow 
emphasised the importance of 
offering competitive salaries to 

employees to address talent 
crises or talent wars, crucial for 
companies to retain skilled pro-
fessionals.

He also suggested that while 
there are ongoing partnerships 
between industries and aca-
demia, thousands of foreign 

students currently in the coun-
try should be provided visas to 
help resolve the talent short-
age issue.

InvestPenang committed to facilitating investment

Batu Kawan poised for 
further growth

Chow (forefront, fourth from right) meeting some of the delegates. With him are Wong (forefront, 
third from right), Prof John D Chacko (forefront, fifth from right), president of IAA Malaysia and 
organising chairman of the IAAWC 2024.
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THE month of Syawal, which saw 
Muslims all over the world cel-
ebrating Hari Raya Aidilfitri, has 

just ended.
In Penang, too, the festivity was a 

time of merriment for Muslims follow-
ing the holy month of Ramadan.

We take a look here at how Muslims 
and their non-Muslim friends marked 
the occasion.

joy

Those present 
enjoying their meal 
during the breaking 
of fast at the Masjid 
Jamek Al-Ihsaniah 
Simpang Ampat.

▲Penang Yang di-Pertua Negeri Tun Ahmad Fuzi Abdul Razak 
(centre) taking a group photo with Chief Minister Chow 
Kon Yeow (sixth from left), Deputy Chief Minister I Datuk 
Dr Mohamad Abdul Hamid (fifth from right), Deputy Chief 
Minister II Jagdeep Singh Deo (third from right), Penang 
Legislative Assembly Speaker Datuk Law Choo Kiang (fourth 
from left), Penang State Secretary Datuk Rosli Isa (third from 
left) and their family members at Seri Mutiara.
 Chief Minister 

Chow Kon Yeow 
together with Penang 
Legislative Assembly 
Deputy Speaker 
Datuk Azrul Mahathir 
Aziz (in green) and 
other guests at the 
Iftar Rakyat Balai 
Bomba Balik Pulau 
event.                  

▲ Now, am I a sharpshooter? A young 
participant testing his accuracy during 
the Karnival Raya Parlimen Bukit 
Bendera.

▲ Guests enjoying themselves 
during the Karnival Raya Parlimen 
Bukit Bendera.

▲ Some guests painting the batik during the Karnival Raya Parlimen Bukit Bendera.

▲ Shopping is a must leading up to any festival and 

it was the same for the Hari Raya celebration.  
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

备受期待的年度盛事“升旗
山嘉年华”（PHF）将于2024
年7月19日至21日强势回归，
今年的亮点是举办奖金丰富的
词曲创作比赛，获胜作品将成
为升旗山官方主题曲，在未来
岁月里与游客共鸣。

自2018年创办以来，升旗山
嘉年华不断壮大，将企业、山
丘社区、学者、艺术家和自然
爱好者聚集在一起，共同庆祝
升旗山的多元文化。

升 旗 山 机 构 与 C a d e n z a 
Music & Performing Arts 
Academy 合作举办以 “升旗山 
– 珍贵的瑰宝“为主题的升旗
山词曲创作比赛，为有抱负的
本地人才提供展示音乐才华和
创意的平台。获胜作品将被选
为升旗山官方主题曲。

本次比赛对象为 15 岁及以
上的马来西亚人，鼓励大家呈
交反映马来西亚丰富文化的各
种音乐类型的作品。参赛免
费，为新晋音乐爱好者提供一
个展示才华和激情的包容性平
台。

冠军将获得3000令吉的奖
金，亚军可获1500令吉，季军
可获800令吉，还有另设三个
优秀奖，每个奖项都附有奖杯
和获奖证书。比赛报名时间为
2024 年 4 月18日至 6 月17 日，
作品提交时间为2024 年 6 月18
日至 7 月31日。

槟州首席部长曹观友在记
者会表示，除了歌曲创作比赛
外，升旗山嘉年华还将举办一
系列令人兴奋的活动，包括讲
座、古迹和大自然探索之旅、
展览、摄影工作坊、以及 2024 
年 7 月 21 日举办，备受期待

的《中西交汇的升旗山音乐飨
宴》活动，旨在加强古迹和生
物多样性教育，同时促进人们
对升旗山文化和生态的理解。

观众将有机会将欣赏到槟城
青年管弦乐团（Penang Youth 
Orchestra）和在2013年成立
于槟城的马来西亚乐队Sada 
Borneo等的精彩表演。Sada 
Borneo 乐队由来自马来西亚
不同地区的六名成员组成，融
合了传统、现代、民族和自然
元素，为马来西亚音乐创造了
新的声音。乐队曾代表马来西
亚参加了2015年AXN’s电视台
亚洲达人秀》并成功晋级至半
决赛，此节目经在亚洲 20 个
国家播出，广受欢迎。

深度讲座探讨保护生态
系统

2024年升旗山嘉年华的其他
主要活动，包括以围绕槟升旗
山显著变化及生物圈保护区
（PHBR）内非法捕猎野生动
物的紧迫问题所展开的深度讲
座。受邀演讲的嘉宾包括：
槟州旅游与创意经济委员会
主席黄汉伟、 升旗山机构总
经理拿督石礼兴 、项目规划
与发展部经理宁克丝华丽（ 
Lngeshwary a/p Bhaskaran） 
、 LLA 建筑有限公司执行总
执行长翁仁清，而槟城研究院
历史与区域研究课程主任马梅
婷博士，将主持”振兴升旗山 “
的座谈会。

同时，槟城国家公园管理
员陈佩燕、马来西亚理科大学
生物科学学院高级讲师Nadine 
Ruppert 博士、马来西亚自然
学会槟城分会顾问兼荣誉会

员Kanda Kumar 以及升旗山
生物圈保护区办公室高级项目
官员杨帼丽博士，将探讨《非
法捕猎野生动物的影响：对升
旗山生物圈保护区的无声威胁 
》，并在讲座中提供宝贵的见
解和潜在的解决方案，以保护
升旗山的生态系统。

与此同时，还将举办一场题
为”升旗山的记忆” 的讲座，
由三名德高望重的主讲人，即
Ahmad Chik、Linda Batten和
V Rajananda他们将分享自己
的亲身经历，对这一地标性景
点的过去和未来提出独特见
解，而升旗山生态公园（The 
Habitat Penang Hill） 的董事
总经理陈荣堡将主持这场引人
入胜的讨论。

古迹小径徒步旅行
此外，大自然爱好者还可

以在导游的带领下，沿着高架
桥步道、莫尼奥小径和克拉克
古迹小径进行徒步旅行，探索
升旗山丰富的历史和多样的动
植物。

有 5 至 15 岁儿童的家庭，
可以参加 “少年雨林探索”活
动，该活动旨在培养儿童对大
自然的好奇心和热情，同时提
供动手学习体验。其他有趣的
探索活动包括草本植物探索以
及夜间探索。

除了讲座和徒步旅行，参
与者还可以参加由马来西亚佳
能公司主办的摄影工作坊，此
活动重点是学习鸟类摄影以及
自然和微距摄影。

升旗山机构衷心感谢槟州
政府、槟州旅游与创意经济委
员会办公室（PETACE）、槟

州旅游机构、佳能马来西亚
公司、槟州摄影学会、远足
者圆桌会议以及在山上的商
业伙伴对活动的大力支持。

升 旗 山 机 构 还 在 寻 找 充
满 乐 趣 和 活 力 的 人 士 加 入
志 愿 者 行 列 。 有 兴 趣 的 人
士 可 留 意 升 旗 山 机 构 社 交
媒 体 页 面 上 的 报 名 链 接 。
欲 了 解 更 多 活 动 详 情 （ 如
有 变 更 ， 恕 不 另 行 通 知 ）
以及PHF2024期间的活动
报 名 信 息 ， 请 访 问 w w w .

penanghill.gov.my/phf2024 
或 关 注 官 方 F a c e b o o k 页
面 w w w . f a c e b o o k . c o m /
m y p e n a n g h i l l 。 如 有 疑
问 ， 也 可 发 送 电 子 邮 件 至 
phf2024@penanghill.gov.my.

出席者包括槟州旅游与创
意经济委员会主席黄汉伟、
升旗山机构总经理拿督石礼
兴、槟州旅游、艺术及文化
部总监安努亚、槟城环球旅
游 机 构 首 席 执 行 员 黄 茁 原
等。

升旗山嘉年华记者会。左5起陈荣堡、安努亚、黄汉伟、曹观友、石礼兴、黄茁原、庄学腾
等合影。

升旗山嘉年华
721起热闹举行 
首办奖金丰富词曲创作赛




